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Úvod do roku 2009
Díky realizaci projektu kanalizačního sběrače celá obec vnímala rok 2009 jako pracovní.  
Rok, v němž převažovalo bláto, hlína, prach, rozkopané silnice... Ale z hlediska obce to byl  
také rok několika zajímavých výročí. Asi jako nejdůležitější bych vyzdvihla následující 3:

1. 100. výročí posvěcení kaple Proměnění Páně v Mokré
2.  90. výročí založení organizované tělovýchovy v Mokré
3. 30. výročí založení Senior klubu Mokrá

Z dalších událostí bychom mohli připomenout volby do Evropského parlamentu a pro zdejší  
věřící byla jistě nezapomenutelným zážitkem třídenní návštěva papaže Benedikta XVI. v České  
republice, z nichž jeden strávil v Brně a na nedalekém letišti ve Slatině celebroval mši svatou,  
které se účastnilo na 120 tisíc poutníků a mezi nimi i věřící z naší farnost.

Volby do Evropského parlamentu konané ve dnech 5. a 6. června 2009
Voliči,  kteří  se  zúčastnili  voleb  do  Evropského  parlamentu,  si  mohli  vybrat  celkem  z 33 
kandidátních  listin!!  Volby  v obci  opět  zajišťovaly  3  volební  komise  a  celkem  se  jich  
zúčastnilo 32 % oprávněných voličů. 
Pořadí jednotlivých stran:
1. místo ČSSD 202 hlasů 29%
2. místo ODS 170 24,5%
3. místo KSČM 90 13%
4. místo KDU-ČSL 66 9,5%
Podrobnější výsledky viz přílohy.

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady 
a komisí, OÚ

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2009
V průběhu roku 2009  nedošlo k žádné změně ve složení obecního zastupitelstva či rady. OR 
i OZ pracovaly od ustavujícího zasedání 31. 10. 2006 ve stejném složení.
Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov se v roce 2009 sešlo celkem 7x, všechna jednání byla  
veřejná a všechna se konala v zasedací místnosti OÚ v Mokré, ani jedno se nekonalo
v Horákově, popř. ve víceúčelovém sále v budově bývalé uhelné kotelny.  Účast občanů na  
jednotlivých jednáních nebyla příliš velká.

21. veřejné jednání 27. 1. 2009
22. veřejné jednání 30. 3. 2009
23. veřejné jednání 4. 6. 2009
24. veřejné jednání 24. 6. 2009
25. veřejné jednání 15. 9. 2009
26. veřejné jednání 22. 10. 2009
27. veřejné jednání 10. 12. 2009

Příjmy Plánované Po rozp. opatř.
00        Daně, poplatky, dotace, příspěv. na žáky-Vel.           23 463000             22 027 000
2119    Lom – těžba            1 350 000               1 250 000
2321    Inv. příspěvek na kanaliz. příp.(občané)               1 000 000
3111   MŠ - dar                      9 500
3113     ZŠ - dar                200 000
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3314    MLK+fin. dar + přepl. za energ.                 50 000                  70 000
3326    kaple - dar                  16 000
3341    Hlášení místním rozhlasem                   1 000                    1 000
3349    Inzerce ve Zpravodaji                   1 000                    2 000
3392    Kulturní dům                 20 000                  30 000
3399    SPZO – dar +příj. z plesu                 40 000                  28 000
3412     Sportovní zařízení v majtku obce                  32 500
3419    TV – Modrá míle - dary                    9 000
3421    využití volného času dětí a mládeže, MDD                
3429    MDD – dar, senior klub – dar ČMC                 20 000
3612    Nájem z bytů (prodej bytů)               400 000                427 300
3613    Nebytové prostory+prodej garáže, dopl.služeb               650 000                788 000
3639    Pronájem a prodej pozemků, plynovodu+služ.                 50 000                555 000
3722    PDO – sběrný dvůr                 30 000                  15 000
3725   Eko-kom (tříděný odpad)                 80 000                  80 000
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů,     
          přepl. za energ.               670 000                847 000

5512    Hasiči – dar, přepl. za energ.                  56 500
6171    Obecní úřad                 50 000                  40 000
6310    Úroky, dividendy, fin. operace                 65 000                  55 000
Tř. 8 financování             1 300 000
Celkem          26 920 000            28 859 300

Výdaje      Plánované       Skutečné
1031    Lesy – pěstební činnost                 70 000                  20 000
1036    Činnost lesního hospodáře                 12 000                  12 000
2212    Silnice            1 000 000                271 000
2219    Chodníky               250 000                  30 000
2221    Dopravní obslužnost               270 000                270 000
2310    Pitná voda               100 000                    9 100
2321    Odvádění a čištění odpadních vod            2 750 000             3 600 000
3111    MŠ – provoz            1 000 000             1 007 600
            MŠ – oprava budovy               800 000                450 000
3113    ZŠ - provoz , židle lavice, krytina            2 725 000             3 075 000
            ZŠ – bezbariérový vstup               325 000               462 000
3231    ZUŠ                 60 000                  60 000
3314    MLK + Mediatéka               850 000                888 300
            Obecní knihovna - zateplení            1 150 000             2 050 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení                25 000                  25 000
3326    Kaple               170 000                180 000
3341    Rozhlas a televize                 30 000                  50 000
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3349    Zpravodaj               120 000                105 000
3392    Kulturní dům            1 200 000                360 000
3399    Záležitosti kultury a církví (SPOZ) + inv. 
           víceúčelový sál, techn.+autor. dozor               200 000                253 000

3412    Hřiště u ZŠ, sport. zařízení               310 000                417 500
3419    TV               200 000                205 000
3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště u
            DPS                 48 000                  48 000

3429    Senior kluby+spolky (Český svaz včelařů)               100 000                120 000
3612    Bytové hospodářství               153 000                183 000
3613    Nebytové prostory               250 000                429 000
3631    Veřejné osvětlení              350 000                918 700
3635    Územní plán                 20 000                  27 000
3636    Územní rozvoj - mikroregion                 27 200                  71 500
3639    Veřejně prospěšné práce            3 000 000             3 100 000
3721    Nebezpečné odpady                 30 000                  47 300
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr            1 800 000             1 700 000
3725    Tříděný odpad               350 000                335 000
3745    Veřejná zeleň + mikroregion               180 000                140 000
4351    Pečovatelská služba +DPS               773 000                793 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek                 10 000                  10 000
5512    Hasiči               280 000                404 700
6112   OZ            1 500 000             1 510 000
6117   Volby do EP                 51 900
6171    OÚ            3 600 000             3 947 900
6310    Výdaje z fin. operací                 24 000                  24 000
6320    Pojištění majetku obce               150 000                150 000
6330   Převody vl. fondům - SF               130 000                150 000
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO               500 000                870 300
6402    Finanční vypořádání minulých let                 27 600                  27 600
Celkem          26 920 000           27 562 900

Největší investiční akce roku 2009

Realizace projektu „Čistá Říčka a Rakovec“
Základní údaje o výstavbě kanalizačního sběrače:
Zhotovitelem stavby je Sdružení IMOS Brno a.s. OHL ŽS Brno a.s., zhotovitelem kanalizace  
v obci Mokrá-Horákov je subdodavatel Pražské silniční a vodohospodářské stavby Praha.
Po „rozpačitém“ lednu a únoru, kdy se dodavatel zaměřil na odstraňování závad, se v březnu 
práce  na  kanalizačním  sběrači  zase  naplno  rozjely.  V Mokré  se  pracovalo  na  Příhoně,  
v Mezírce,  Za Humny a v Třešinkách, v Horákově se práce z Půllánů přenesly  nejprve do 
horní poloviny obce a pak i do spodní s tím, že obě „party“ by se měly setkat v prostoru 

                                                                                                                                                 4



návsi.  Zvlášť problematická je situace v Horákově Za Humny, kde je třeba vybudovat  jak  
splaškovou, tak dešťovou kanalizaci. 
Termín ukončení stavebních prací v obci Mokrá-Horákov byl původně stanoven na 31. 8.  
2009. Ovšem už na červnovém jednání zastupitelstva bylo jasné, že dojde k průtahům 
a  posunu  termínů.  Nedodržení  termínů  je  způsobeno  zejména  nedostatky  v  projektové  
dokumentaci. Stavbu samozřejmě provází řada problémů (např. frézování skalnatého podloží  
v Třešinkách zvýšilo náklady stavby cca o 1 mil. korun, prašnost v obci, nezapravené stavební  
rýhy, poškozené chodníky...). Na podzim roku 2009 se potvrdilo, že termín dokončení stavby  
nebude možné dodržet, takže na základě smlouvy mezi obcí a dodavatelem stavby byl posunut  
na konec května 2010. Do konce října měly být zapraveny krajské komunikace, jinak hrozilo,  
že je  Krajská správa silnic  nebude během zimní sezóny odklízet.  Termín se sice podařilo  
dodržet, ale za cenu rychlé a ne vždy kvalitní práce, takže jen budoucnost ukáže, co 
s  opravenými  komunikacemi  udělá  první  zima.  V  souvislosti  s  uzavřením  krajských  
komunikací také měla postupovat oprava chodníků.
Koncem roku 2009 práce na sběrači postoupily natolik, že bylo možné napojovat jednotlivé  
nemovitosti.  V Mokré se jednalo zejména o stoky na sídlišti a o ulice,  které mají spád ke  
koupališti, to jsou Třešinky a Krajina.
Hned na svém lednovém zasedání Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov vzalo na vědomí, že  
Svazek obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko dodatkem č. 2 ke smlouvě s Komerční  
bankou z roku 2006 navýšil úvěr o 11 730 tis. eur a že se příspěvek obce Mokrá-Horákov na  
splácení úvěru navyšuje v souladu s usnesením č. 17 ze dne 6. 10. 2008 od roku 2010 o částku  
700 000 korun ročně!! V červnu se obec zavázala uhradit příspěvek každý rok nejpozději do  
15. 5. příslušného kalendářního roku, a to až do doby splacení veškerých závazků Svazku  
souvisejících s dlouhodobým municipálním úvěrem.
V období od 1. 3. do 30. 6. 2009 měli občané Mokré-Horákova zaplatit na základě rozhodnutí  
OZ ze dne 20. 12. 2007 obci příspěvek ve výši 3000 Kč na úhradu připojovací šachty 
a přípojky. Návrh na proplacení delších přípojek pro objekty ve vlastnictví občanů (jednalo  
se o 5 přípojek) obecní zastupitelstvo na svém 24. jednání zamítlo.
Pozn.  Za  zmínku  jistě  stojí  fakt,  že  celý  projekt  Čistá  Říčka  a  Rakovec  trvá  od  prvotní  
myšlenky až po dnešní realizaci 14 let. (K historii Svazku obcí Říčky a Šlapanicko podrobněji  
viz přílohy.)

Petice občanů Horákova
S  opravou  krajské  komunikace,  která  prochází  obcí  Horákov,  souvisí  petice  občanů 
Horákova.  V době od srpna do října loňského roku podepsalo 160 horákovských občanů  
petici,  v  níž žádali  Radu,  popř.  Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov,  aby  neprodloužila  
nájemní smlouvu bývalého vojenského objektu RTH Horákov panu Tomáši Novotnému,  
neboť  těžké  mechanismy,  které  mu patří  a  které  pravidelně  projíždějí  obcí  Horákov,  ničí  
stávající  komunikace  (a  v případě,  že  budou  tyto  komunikace  v dohledné  době  opraveny  
v souvislosti  se  stavbou kanalizačního  sběrače,  hrozí  jejich  opětovné  poničení),  způsobují  
praskání zdí a základů domů v blízkosti komunikace a v neposlední řadě také ruší noční klid.

Petice byla předložena 22. října 2009 zastupitelstvu obce a na základě jeho rozhodnutí se 19.  
listopadu uskutečnila schůzka s panem Tomášem Novotným. Jak už uvedl pan starosta 
v posledním čísle loňského Zpravodaje, rozhodnutí o prodloužení či neprodloužení nájemní  
smlouvy přesunulo sice stávající  zastupitelstvo až do dalšího volebního období,  ovšem na  
druhé straně lze ocenit vstřícné gesto ze strany pana Novotného, který navrhl zcela konkrétní  
omezení  průjezdu  těžké  techniky  obcí  Horákov.  Zavázal  se,  že  z  původních  15  těžkých  
mechanismů ponechá od 1. 12. 2009 na objektu v Horákově pouze 6, a to: tahač s návěsem (4  
nápravy),  nákladní  auto  s  tandémovým přívěsem (2  nápravy),  4  autojeřáby  (1  se  dvěma  
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nápravami, 2 se třemi nápravami a 1 s pěti nápravami). Nejtěžší z autojeřábů (2 autojeřáby  
KRUPP se šesti nápravami) byly přesunuty jinam. 
Výsledkem petice sice není, že by těžké autojeřáby Horákovem už neprojížděly vůbec, ale 
s podstatně menší intenzitou.

Další investiční akce roku 2009

Oprava kaple Proměnění Páně v Mokré – firma Sanatěs
Oprava střechy budovy obecního úřadu – firma Šmak

Zateplení fasády bývalé uhelné kotelny
V průběhu roku 2009 se do zateplení fasády bývalé uhelné kotelny investovala částka 2 mil.  
Kč. Výběrová komise vybrala firmu Palax s.r.o. Odborným autorským dozorem byl pověřen  
Ing. Arch. Hovořák, s nímž obec sepsala smlouvu o dílo.

Sanace skalní stěny pod Horákovem 
Protože  vlivem  eroze  dochází  k  drolení  skalní  stěny  v  těsné  blízkosti  komunikace  pod  
Horákovem, musela obec začít hledat řešení tohoto problému. Za rok 2009 investovala cca  
240 tis. Kč, aby mohla být stěna v budoucnu zabezpečena.

Mezi  tzv.  nedokončenými  investicemi  obce  figurují  např.  takové,  do  nichž  se  v  minulosti  
investovalo, avšak za rok 2009 činí investce nulu (komunikace v Horákově – Půllány, popř.  
rekonstrukce bazénu v základní škole). Jednu z takovýchto investic – vybudování zázemí pro  
cykloturistiku  v  Horákově  zastupitelé  na  svém  27.  veřejném  jednání  vyřadili  z  evidence  
nedokončených investic, jedná se tedy o tzv. zmařenou investici ve výši cca 43 tis. Kč.

Dokončené investice
Přeložka veřejného osvětlení a místního rozhlasu na návsi v Mokré
V  prostoru  před  kaplí  Proměnění  Páně  v  Mokré  došlo  v  souvislosti  realizací  projektu  
kanalizačního sběrače k přeložce veřejného osvětlení a místního rozhlasu. Elektrické vedení  
bylo zanořeno do země, tudíž po dokončení všech výkopových prací a opravě komunikace 
a chodníků by mělo prostranství působit estetičtějším dojmem, což by měla podtrhnout i nově  
instalovaná světla veřejného osvětlení. Celkové náklady – 360 182 Kč

Úprava hlavního vchodu Základní školy Mokrá pro imobilní 
Celkové náklady – 105 236 Kč

Plnění volebního programu na volební období 2006 – 2010

1. realizovat vybudování nových páteřních rozvodů oddílné kanalizace v obci. Během 
realizace náročného projektu prosazovat zajištění náhradních parkovacích míst 
a dopravní obslužnost v obci – plní se

2. dokončit  vestavbu  víceúčelového  sálu  a  kluboven  pro  klub  maminek,  zájmovou  
činnost dětí a mládeže – plní se

3. prosadit  vybudování  nového dětského hřiště  v Horákově u domu s pečovatelskou 
službou - dokončeno

4. po  vybudování  oddílné  kanalizace  (při  rekonstrukci  vozovek)  zajistit  bezpečnější  
silniční provoz pomocí zpomalovacích pruhů – zatím nesplněno

5. po  vybudování  kanalizačního  sběrače  provést  opravu  cesty  od  domku  pana  
Masaříka kolem domku paní Vaverkové směrem ke Skalce – zatím nesplněno
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6. rozšířit informovanost občanů o dění v obci pomocí vylepšených webových stránek –  
plní se

7. v případě získání dotace vybudovat šatny pro tenisový oddíl a rekonstruovat školní  
bazén – zatím nesplněno

Práce obecní rady v roce 2009
Rada  se  scházela  ve  stejném složení  jako  v  předcházejících  letech  zhruba  ve  14denních  
intervalech.
Zasedání rady jsou neveřejná, přístup mají pouze pozvaní nebo předsedové finančního 
a kontrolního  výboru.  Rada připravuje  návrhy  na jednání  OZ a zabezpečuje  plnění  jeho  
usnesení.  Rada  může  rozhodovat  o  uzavírání  nájemních  smluv,  přijímání  a  propouštění  
zaměstnanců úřadu, stanovuje počet zaměstnanců, rozhoduje o uzavírání veřejných zakázek  
financovaných z rozpočtu obce, zabezpečuje hospodaření obce podle schváleného rozpočtu 
a může disponovat bez schválení OZ s finančními prostředky do výše 20 tis. Kč. Dále řeší  
stížnosti občanů adresované na OÚ a zadává úkoly jednotlivým komisím. Z jednání rady se  
pořizuje zápis, který je k dispozici pouze členům zastupitelstva. (Tuto charakteristiku práce  
rady jsem použila už v zápise za rok 2005 a zde ji záměrně opakuji, aby běznému čtenáři byly  
jasné její kompetence). Jak z charakteristiky vyplývá, rada schaluje pronájmy. A jeden takto  
zásadní pronájem rada v roce 2009 podle slov pana starosty schválila, a to pronájem části  
bývalé vojenské hlásky v Horákově panu Tomáši Novotnému na dalších 20 let  za účelem  
výstavby fotovoltaické elektrárny za roční poplatek 100 tis. Kč.

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2009:

1. Finanční výbor
Předseda: Oldřich Drápal
Členové: Ludmila Fajkošová, ing. Barbora Švehlová, Jana Folerová
Finanční výbor se v průběhu roku 2009 sešel celkem 4x a na svých jednáních kontroloval  
čerpání schváleného rozpočtu v jednotlivých paragrafech, připravil návrhy rozpočtových  
opatření a taktéž rozpočtový výhled na rok 2010. Dále výbor ve spolupráci s kontrolním 
výborem prováděl kontrolu pokladny obce a hospodaření v příspěvkových organizacích 
(ZŠ A MŠ). Výbor neshledal v hospodaření obce nedostatky.
 
2. Kontrolní výbor
Předseda: Mgr. Petr Hanák
Členové: Z. Ševčík, M. Lazarčík
Kontrolní výbor se mimo kontrol usnesení zastupitelstva obce věnoval dohledu nad 
výběrovými řízeními: 
1. přípojky k obecním budovám (firma Kordastav s.r.o)
2. výměna oken v Mateřské školce Mokrá - spojovací chodba (firma Oknosystém s.r.o.)
Na základě stížností občanů výbor provedl kontrolu ve firmě pana Tomáše Novotného,
kde byla podle jízdních výkazů zjištěna průjezdnost těžkých mechanismů a návrženo
řešení situace.
Společně s finančním výborem zkontrolovali členové hospodaření Základní školy 
a Mateřské školy Mokrá.

1. Komise stavební a pozemková
Předsedkyně: Bronislava Častková
Členové: ing. Kateřina Rubínová, ing. arch. Michaela Deferová, Jiří Menšík, Tomáš  
Novotný, Miloslava Severová
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Na svém 23. jednání zastupitelstvo souhlasilo s darovací smlouvou, díky které Bytový fond  
Praha bezúplatně převedl na naši obec pozemky v blízkosti bývalých vojenských bytovek 
v Horákově.
Zastupitelstvo také rozhodlo o odkoupení cca 2 260 m2 pozemků, které obec využije na  
vybudování komunikací. Z větších odprodejů pozemků stojí za zmínku odprodej cca 290  
m2 v centru obce Mokrá paní Yvoně Bendové, čímž obec získala částku 444 tis. Kč, popř.  
odprodej  a  směnu  pozemku  o  rozloze  123  m2  mezi  bytovými  domy  na  sídlišti  panu  
Michalu  Richtrovi  za  184  tis.  Kč.  Dlužno  říci,  že  řada  žádostí  o  odprodej  pozemků  
schválena nebyla.
Na svém 25. jednání obecní zastupitelstvo pověřilo stavební a pozemkovou komisi, aby ve  
spolupráci s radou obce vypracovala ceník pro odprodeje jednotlivých typů pozemků.
Na posledním veřejném jednání  obecního zastupitelstva  v  roce  2009 vzešel  návrh  na  
vytvoření obytné zóny v Mokré na sídlišti. Předsedkyně stavební komise byla pověřena,  
aby zajistila výběrové řízení na projektanta zamýšlené obytné zóny.

2. Komise ekologická
Předseda: Jiří Smrž
Členové: Karel Zajíček, Vítězslav Polák, Jan Pejřil,  Sylvie Čuříková, Jana Folerová,  
Daniela Persaňová 
Poradní hlas: Ing. Hana Ženožičková
Členové  komise  se  scházeli  dle  potřeby  a  operativně  řešili  nastalé  problémy  (např.  
odstranění zárodků černých skládek, schvalování kácení dřevin…).
Počátkem roku se  členové  zúčastnili  kontrolní  prohlídky  stavby  s názvem Malá  vodní  
nádrž Hornek na katastrálním území Horákov. Při realizaci této stavby spolupracovaly  
Lesy  České  republiky  s vodohospodáři  a  vodní  nádrž,  která  prosakovala  a  nebyla  
v dobrém stavu, dali do pořádku.
V červnu schválilo zastupitelstvo na svém jednání odkoupení pozemků o celkové výměře  
6171 m2, aby mohlo dojít k sanaci skalního tělesa, v zatáčce poblíž vjezdu do obce
Horákov. Jak jsem už uváděla v zápisu za rok 2008, stěna narušená erozí se postupně
drolí, a protože se nachází v bezprostřední blízkosti silnice, hrozí nebezpečí úrazu. Ve
výběrovém řízení na vypracování projektové dokumentace sanace skalní stěny zvítězila
firma Dimense.
Z výsledků měření polétavého prachu v ovzduší za rok 2009 vyplývá, že měsíční průměry  
byly v normě, jen v měsíci lednu ji překračovaly. V srpnu až říjnu byla prašnost v obci  
také vyšší, ovšem tyto hodnoty jsou připisovány spíše na vrub výstavby kanalizace v obci.
Ani měření otřesů v rodinných domech poblíž lomu nepřekročilo stanovené limity.

3. Komise kulturní
Předsedkyně: ing. Monika Machková
Členové: Miroslav Lazarčík, Mgr. Michaela Hladká, Margit Strapinová
Během roku 2009 se kulturní komise sešla celkem 2x, a to vždy v souvislosti s přípravou 
obecního plesu. Jak bude zmíněno dále, obecní hody se v roce 2009 neuskutečnily. 
O pravidelných kulturních či sportovních akcích, které se konají na katastru obce a na  
nichž se obecní úřad podílí jako pořadatel, popř. jako sponzor, viz v kapitole společenský  
život v obci. 
Možnost kulturního vyžití  v obci se zvýšila  zprovozněním víceúčelového sálu – k němu 
více později.
Na řadě akcí se obecní úřad podílel formou sponzorských darů.

4. Komise veřejného pořádku
Předseda: ing. Petr Křešťák
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Členové:  Martin  Varhaník,  Michal  Fafílek,  ing.  Magdaléna  Malotová,  Miloslava  
Severová
Na červnovém jednání zastupitelstva inicioval předseda komise veřejného pořádku
diskuzi, z níž vzešel návrh, aby vraky automobilů, které hyzdí obec a jejichž majitelé nere-
agují na výzvy úřadu k jejich odstranění, byly po dobu jednoho roku uskladněny v areálu
bývalé vojenské hlásky, která patří obci, a poté na náklady obce zlikvidovány. V daném 
roce vyzval úřad celkem 10 majitelů vraků k jejich odstranění, cca polovina z nich vraky 
sama odstranila, polovina musela být odstraněna úřadem.
Za zmínku stojí také fakt, že v průběhu měsíce června se na vedení obce obrátil vedoucí
obvodního oddělení Policie České republiky s žádostí, aby vedení obce varovalo 
zejména starší občany před nebezpečím krádeží, při nichž pachatelé využívají 
nejrůznějších záminek k tomu, aby se vloudili do bytů a domů. Ke krádežím tohoto typu 
došlo i v naší obci.
Ze zprávy Policie České republiky za rok 2009 vyplývá, že v uvedeném období bylo na 
katastrálním území obce Mokrá-Horákov spácháno celkem 48 trestných činů, kdy u 13 
trestných činů byl zjištěn pachatel, což představuje celkem 27,1% objasněnosti. Jednalo 
se zejména o majetkové trestné činy, a to krádeže, krádeže vloupáním do rodinných domů,
do osobních a nákladních vozidel a do rekreačních chat,
Ve zmiňovaném období bylo na našem katastru spácháno 75 přestupků, kdy u 46 
přestupků byl zjištěn pachatel, což představuje 61,3% objasněnosti. 
Domnívám se, že jak v případě trestných činů, tak i v případě přestupků se jedná o velmi 
vysoká čísla, což naší obci nijak neslouží ke cti. Už v loňském zápise jsem uváděla, že 
počtem přestupků se naše obec řadí mezi nejhorší na okrese.

5. Komise sportovní
Předseda: Vít Čáslava
Členové:  Tomáš  Vojtěch,  Zdeněk  Šrámek,  Stanislav  Kolář,  Miloslav  Dolanský,  
Miroslav Lazarčík, Karel Přerovský
Ze  zprávy  předsedy  sportovní  komise  vyplývá  pouze  jediné,  že  se  sportu  v Mokré-
Horákově daří. Jako kronikářka obce se domnívám, že náplní práce komise je mimo jiné  
nakládat s finančními prostředky, které obec do kapitoly sport každoročně vkládá. Pro  
rok 2009 to bylo 200 000 Kč. Na první pohled se může tato částka jevit jako poměrně  
vysoká, ale vzhledem k počtu sportovců a také sportovišť zas není nijak závratná. 
O jednotlivých sprortovních oddílech a akcích viz blíže v kapitole sport.

6. Komise sociální
Předseda: Zdeněk Ševčík
Členky: Anna Bajerová, Iveta Čordášová, Lenka Kolářová, Olga Toboláková
Z profesního složení je zřejmé, že komise má dobré a kvalifikované informace o dění
v sociální oblasti obce.
Komise se schází v plném složení cca 5x ročně, v případě nutnosti je komise na popud
místostarostky svolávána k řešení problému do dvou dnů. Úzce spolupracuje s 
Městským úřadem Šlapanice, Opuštěná 9/2, Brno a s Okresním soudem Brno-venkov,
Příkop 9, Brno, kdy odpovídá na žádosti o zprávy. Také dostáváme zprávy o
problémových žácích ze ZŠ Mokrá. 

7. Letopisecká komise
Předseda: Miloslav Dolanský
Členové: Petr Koukal, Roman Miškář, Michaela Straková, Jiří Smrž
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Letopisecká  komise  se  v roce  2009  scházela  podle  potřeby  a  někteří  její  členové  se  
podíleli  na přípravě publikace  Mokrá-Horákov na přelomu tisíciletí,  popř.  na dalších  
činnostech souvisejících a prezentací naší obce.

8. Komise hasičská a dopravní
Předseda: Jiří Škrdla
Členové: Jaromír Kolář, Jan Brzobohatý, Petr Pejřil
Pro komisi nebyl rok 2009 ideální. Její členové převážně zajišťovali provizorní dopravní
značení a schvalovali objížďky v naší obci z důvodu výstavby nové splaškové kanalizace.
Dále spolupracovali na projektu, jehož cílem je dosáhnout toho, aby sídliště bylo
zaneseno do pasportu obce jako obytná zóna a tím by byla automaticky na sídlišti
omezena dovolená rychlost motorových vozidel. V části obce Horákov se snažila komise
zajistit na dopravním inspektorátě povolení, aby na hlavní silnici přes Horákov bylo 
možné parkovat jen na jedné straně vozovky. Dalším úkolem, kterým komisi pověřilo
zastupitelstvo, je kontrola vytíženosti autobusových spojů, které zajíždí k podniku
Českomoravský cement a. s. a které naše obec dotuje. Na úseku požární ochrany  
komise spolupracovala se Sborem dobrovolných hasičů. 

Zaměstnanci OÚ Mokrá-Horákov v roce 2009
Starosta Pejřil František
Místostarostka Bajerová Anna
Administrativa Folerová Jana účetní

Persaňová Daniela daně a poplatky
Severová Miloslava odb. ref.- odchod k 31. 5. 2009
Strapinová Margit sekretariát
Stratilová nástup za paní Severovou
Toboláková Olga odb. ref.

Knihovna Neveselá Jitka 
Údržba Bajer Jiří

Daněk František
Tomanec Stanislav
Zajíček Karel vedoucí prac. skupiny
Pejřil Petr zaměstnanec sběrného dvora od 1. 1. 2008

Czech POINT
V souladu se zněním zákona č. 300/2008 Sb., který nabyl účinnosti 1. 7. 2009, bylo nutné i na  
Obecním úřadě Mokrá-Horákov zřídit tzv. CzechPOINT. Český Podací Ověřovací Informační  
Národní  Terminál  je  asistovaným místem výkonu  veřejné  správy,  kde  každý  člověk  může  
získat všechny informace o údajích, které o něm vede stát v centrálních registrech, a kde bude  
moci  také  učinit  jakékoliv  podání  ke  státu.  Zdejší  OÚ zažádal  o  dotaci  na zřízení  Czech  
POINTu Městský  úřad Šlapanice.  Pro  zřízení  informačního terminálu  vybrala  rada obce  
firmu SW služby ze Syrovic a zastupitelstvo schválilo podmínky udělení dotace na vytvoření  
tohoto pracoviště. V souvislosti se zřízením služby Czech POINT zastupitelstvo schválilo 
i zakoupení programu KEO-X. Jedná se o spisovou službu, která komplexně řeší evidenci  
písemností na obecním úřadě s vazbou na zmiňovaný informační terminál a datové schránky.  
Cena programu je 31 tis. Kč. 

Úřední hodiny: Po, st. 8 – 17 hod.
Út, čt. 8 – 11 hod
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Činnost mikroregionu Rokytnice

Kalendář Mikroregionu Rokytnice
Podobně jako v loňském roce i letos se členové mikroregionu dohodli na vydání společného  
kalendáře,  který byl  zdarma distribuován do každé domácnosti.  Opět  je  zde každá z obcí  
mikroregionu zastoupena cca 5 snímky.

Svazek Šlapanice
Projekt Šlapanicko – Čistá Říčka a Rakovec – viz výše

     2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
V cementárně Mokrá byly v roce 2009 dokončeny největší investice a modernizace od uvedení  
závodu do provozu v roce 1968. 
V prvním pololetí  závod dokončil  zásadní  modernizaci  druhé pecní  linky.  Vybavení  linky  
nejmodernější  dostupnou  technologií  výrazně  přispívá  ke  snižování  dopadů  výrobních  
procesů na životní prostředí a zároveň zvyšuje spolehlivost zařízení, snižuje výrobní náklady,  
spotřebu elektrické energie a umožňuje vyšší využívání alternativních materiálů a paliv a tím  
úsporu přírodních zdrojů.
Druhou  významnou  investicí,  která  probíhala  současně  s rekonstrukcí  pecní  linky,  byla  
výstavba vertikálního mlýna na mletí strusky s možností rozšíření také na mletí vápence 
a směsných cementů. Tato investice umožní nejen další snížení obsahu slínku v cementech 
a tím i  snížení  emisí  CO2 na tunu cementu,  ale současně významně přispěje  i  ke  snížení  
spotřeby elektrické energie na mletí cementu.
Vynaložené  investice  ve  výši  přes  30  mil  €  zařadily  závod  Mokrá  mezi  nejmodernější  
cementárny v České republice.
V roce 2009 bylo z důvodu poklesu stavební výroby v České republice vyrobeno v cementárně  
Mokrá 1,02 mil. tun cementu, což je o 26% méně cementu než v 2008.
V lomu, který patří cementárně, se za rok 2009 vytěžilo cca 2,30 mil. tun vápence.

Vápenka Mokrá
Carmeuse Czech Republic s.r.o., společnost sídlí v areálu lomu Mokrá
Společnost Carmeuse je světovým lídrem ve výrobě vápna, s více jak 140 lety zkušeností
s těžbou a zpracováním vápence a dolomitického vápence na vápno a vápenné produkty,
pro průmyslové a komerční použití. Společnost Carmeuse v současnosti působí v západní  
Evropě (v Itálii, Belgii, Francii a Holandsku), ve střední a východní Evropě (Slovensko,  
Česká republika, Maďarsko, Rumunsko a Turecko), v Severní Americe (USA a Kanada) a v  
Africe (v Ghaně). V celkovém počtu 90 výrobních závodů. 

CARMEUSE CZECH REPUBLIC s.r.o. – závod Vápenka Mokrá
V závodě Vápenka Mokrá ve srovnání s minulým rokem došlo ke snížení výroby vápna asi 
o 30%. Bylo to způsobeno především velkým útlumem ocelářského průmyslu. Šlo bohužel 
o nejnižší výrobu vápna za poslední desetiletí a negativně se to odrazilo i v hospodaření  
firmy.
V oblasti  dodávek  vápenných výrobků do sklářského a chemického průmyslu se poměrně  
dařilo a závod se postupně orientoval na náročnější zákazníky. Nižší vytížení výrobních linek  
umožnilo provedení časově náročných generálních oprav.
V oblasti výroby mletých vápenců bylo dosaženo stejného objemu jako v minulém roce.
Přes omezené vytížení výrobních kapacit závod zachoval zaměstnanost.
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Zemědělství
Družstvo Agropod
Agropod a.s. Podolí obhospodařuje 816 ha půdy. Skladba plodin v roce 2002 vypadala takto:  
zaseto 220 ha pšenice, 250 ha ječmene, 78 ha hořčice, 70 ha slunečnice, 82 ha kukuřice na 
zrno, 57 ha kukuřice na siláž, víceleté pícniny 45 ha. Nedostatek jarních srážek ovlivnil  
zejména výnos ječmene.
Družstvu se za rok 2009 podařilo prodat 620 tis.litrů mléka, 250 tun vepřového, 36 tun  
hovězího, ovšem druhou (nepříjemnou) stranou mince byla nízká výkupní cena komodit.
Po zrušení chovu prasnic družstvo selata nakupuje a v uvedeném roce vedení rozhodlo o  
zakoupení kombajnu CLAAS LEXION.

Obchody, zásobování, pohostinství

V posledních letech také restaurace U Zajíčků „zasahuje“ do kulturního a sportovního života  
v obci.  Už  v loňském  zápise  jsem  zmiňovala,  že  zdejší  plesovou  sezónu  obohatil  ples  
restaurace U Zajíčků.  Vedení  restaurace letos ples  zopakovalo a podruhé také připravilo  
turnaj v plážovém volejbale. Turnaj se konal 20. června na koupališti v Mokré. Kromě toho 
vedení  restaurace  přichází  s řadou  nápadů  (např.  degustace  vína,  whisky,  divadelní  
představení pro děti…).

Nabídka nových služeb 
Nabídka služeb se v průběhu roku 2009 rozšířila o stolařství p. Martina Poláčka v Horákově  
a čalounictví pana René Hlásenského v Mokré

3. Kap. Výstavba v obci, životní prostředí, doprava, spoje

Obecní výstavba
Do kapitoly  obecní  výstavba  v roce  2008 lze  zahrnout  především výstavbu  kanalizačního  
sběrače. K němu viz dříve.

Individuální výstavba 
V roce 2009 se na katastru obce kolaudovaly 4 domy (1 v Mokré a 3 v Horákově)

Bytový fond

Bytové družstvo Roketnice
Představenstvo  bytového  družstva  pracuje  již  druhým  rokem  ve  stejném  složení:  Hana  
Daňková, Zdeněk Kunický, Jaromír Borovička, Oldřich Hladký, Dagmar Krčková.
Pokud  se  týká  hlavních  investičních  akcí  v roce  2009,  proběhla  komplexní  revitalizace  
bytového   domu  čp.  337-338.  Došlo  k celkovému  zateplení, výměně  všech  oken  a  dveří,  
opravě schodiště. Na práce byla ve výběrovém řízení vybrána firma z Brna, práce započaly  
v měsíci srpnu a ukončeny byly v prosinci. 
Dále vedení družstva začalo přípravu revitalizace dalších dvou družstevních domů. Kromě  
toho  probíhaly  menší  opravy  a  průběžné  výměny  oken.  I  nadále  družstvo  spravuje  22  
bytových domů v Mokré-Horákově. Co se týká členské zákldny družstva, dochází k výraznější  
obměně, přibývá mladších lidí z větších vzdáleností.

Společenství vlastníků bytového domu Horákov čp. 167 –171
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V průběhu roku 2009 došlo k výměně zakládajícího výboru, který byl ustaven v lednu 2007.  
Předsedou nového výboru byl zvolen pan Nováček. Výbor má v současnosti 3 členy, schází se  
pravidelně 1x za měsíc a řeší aktuální problémy (např. rekonstrukci vodovodního řádu 
a požárního potrubí, snížení kvality signálu ze společní antény atd.). V roce 2009 se konala 1  
členská schůze.

Údržba obecních budov
Oprava kaple Proměnění Páně v Mokré - firma Sanatěs, cca 162 tis. Kč
Oprava střechy OÚ Mokrá-Horákov – firma Šmak, 179 tis. Kč
Výměna oken ve spojovací chodbě v Mateřské škole Mokrá 
– firma Okno – systém, cca 368 tis. Kč
Výměna oken v budově Kulturního domu v Horákově v prostorách mateřské školy
OKNO systém s.r.o. - náklady 82 527 Kč
Pozn. Na katastru obce se nachází celkem 17 obecních objektů

Obecní koupaliště 
Zahájení letošního provozu na koupališti v Mokré bylo plánováno na 5. června. Otevírací  
doba během sezóny denně od 10.00 do 20.00, vstupné pro dospělého 60 Kč, pro děti 40 Kč,  
snížené vstupné od 16.00 – dospělí 40 Kč, děti 20 Kč, permanentka 800 Kč.
Opravy a údržba koupaliště si za rok 2009 vyžádaly celkem 237 tis. Kč.

Opravy místního rozhlasu a veřejné osvětlení, vodovodního řádu
Na svém 23. jednání zastupitelstvo rozhodlo o osazení a napojení automatické tlakové stanice  
na  VDJ Mokrá.  Díky  napojení  této  stanice  by  mělo  dojít  ke  zlepšení  tlaku  vody  v  nově  
postavených domech v lokalitě Příhon. Osazení a napojení obec přijde zhruba na 350 tis. Kč.
Opravy a doplnění veřejného osvětlení v části obce Mokrá 
V průběhu roku 2009 došlo k výměně pouličního osvětlení na návsi v Mokré (viz později) 
a opravě osvětlení v části Líchy
Předání části vodovodní infrastruktury
Na svém posledním jednání v roce 2009 obecní zastupitelstvo souhlasilo s návrhem, který  
přednesl Ing. Vavro z VAS, a.s. Návrh se týkal předání části vodovodní infrastruktury, kterou  
obec vlastní,  do vlastnictví  Svazku obcí  pro vodovody a kanalizace Šlapanicko za účelem  
získání dotace na opravu skupinového vodovodu. Toto předání bude provedeno bezúplatně na  
základě předávací smlouvy.

Péče o veřejnou zeleň 
V roce 2009 pracovní skupina osadila sazenicemi stromků část kopce zvaného Horka 
v Horákově. Tato lokalita byla před rokem poškozena orkánem Emma, takže stromy musely  
být pokáceny. Náklady na sazenice – 10 tis. Kč.

Dopravní obslužnost 
Podle schváleného rozpočtu na rok 2008 vydala obec na dopravní obslužnost cca 280 tis. Kč.
Z toho 133 700 Kč představuje poplatek 50 Kč na obyvatele za rok (2674 obyvatel x 50 Kč) 
a cca 146 tis. Kč představují tzv. nadstandardní spoje, které zajíždějí k cementárně.

4. Kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran

ODS
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Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Místní  organizace  ODS  v Mokré  registrovala  v roce  2009  celkem  13  členů,  z toho  šest  
pracuje v zastupitelstvu obce a tři jsou členové rady. Členové se zúčastňují kulturních 
a sportovních akcí v obci a některé z nich pořádají.

KDU-ČSL
Předseda místní org. – Ing. Alois Brzobohatý, od 19. 4. 2009 PhDr. Eliška Rotreklová
Místní organizace KDU-ČSL  Mokrá-Horákov měla k 31. 12. 2009 15 členů.
V  roce  2009  se  měly  konat  mimořádné  volby  do  Parlamentu  České  republiky.   Místní  
organizace KDU-ČSL jmenovala členy do volebních komisí, ale protože se volby nekonaly,  
zůstanou zvolení zástupci k dispozici pro práci ve volebních komisích v roce 2010.

KSČM
Předseda ZO KSČM Mokrá – Horákov - Václav Kosík
Členská základna je 24 členů. Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně.
Jako každoročně při příležitosti osvobození obce členové KSČM položili věnce u pomníků
padlých v Mokré a Horákově a při volbách do EU zajistili zástupce do volebních okrsků  
Mokrá 1, Mokrá 2 a Horákov.
Rok 2009 ukončila  místní organizace výroční členskou schůzí v  měsíci  prosinci za účasti  
předsedy OV KSČM.

ČSSD
Fotbalový turnaj žáků a dětské odpoledne
Pozn. o fotbalovém turnaji žáků viz dále v kapitole sport
Dá se říci, že hlavním iniciátorem a organizátorem letošního fotbalového turnaje žáků byla  
místní organizace ČSSD a její předseda pan Aleš Ryšánek.   
Po dopoledním prvomájovém turnaji následovalo ještě zábavné odpoledne pro děti. Součástí  
programu byly  nejrůznější  hry,  z nichž  jako nejzajímavější  se  ukázala střelba z perkusové 
pistole, jízda na poníkovi nebo skákací hrad.
Zpestřením celého odpoledne bylo bezpochyby vystoupení jezdců z Jezdeckého klubu Belcredi  
– Gold Star. O napínavý závěr zábavného odpoledne se postaral hejtman Jihomoravského  
kraje Mgr. Michal Hašek, jenž vylosoval výherce speciální ceny – 20minutového letu na obcí  
Mokrá-Horákov. Šťastnou výherkyní se stala slečna Míša Cenková z Mokré. 

Spolky a společenské organizace

Skautský oddíl
V roce 2009 zdejší skautský oddíl registroval společně s oddílem Tvarožná 30 členů a  
středisko Pozořice celkově registrovalo 281 členů. 
Počátkem roku se už tradičně zahajovalo Tříkrálovou sbírkou. Pak už začala příprava na  
Svojsíkův závod. V květnu proběhlo okresní kolo Svojsíkova závodu v Koválovicích a skautky  
z Mokré vybojovaly krásné druhé místo, a tím si vybojovaly postup do krajského kola. To se  
konalo pod hradem Veveří naše skautky si odtud přivezly sedmé místo. 
Letní tábor se uskutečnil od 18. do 27. července v Proseči u Skutče ve spolupráci se skauty ze  
Tvarožné a nesl se ve znamení pirátů. Kromě jiného složily na táboře slib skautek, světlušek a  
vlčat 4 děti z Mokré-Horákov. Po prázdninách pak členy oddílu čekalo překvapení v podobě  
nově vymalované klubovny, s nímž pomohlo několik obětavých maminek. S novým školním 
rokem se trochu změnilo složení oddílu, přibylo kluků! Těsně před Vánocemi nemohlo chybět  
roznášení Betlémského světýlka.

Sbor dobrovolných hasičů
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Starosta Sboru dobrovolných hasičů Mokrá – Jiří Škrdla
Na začátku roku 2009 měl sbor 38 aktivních členů, 5 čestných a jednoho čekatele.
Během roku 2009 vyjeli zdejší hasiči celkem ke 13 událostem. Ve třech případech se jednalo 
o požár rodinného domku (Tvarožná, Šlapanice a Horákov). Při požáru nemovitosti 
v Horákově zasahovalo celkem osm hasičských jednotek, jak profesionálové, tak dobrovolní  
hasiči z okolních obcí, např. z Hostěnic, Viničných Šumic, Šlapanic, Kanic... K požáru došlo  
nedbalostí majitele domku v noci z 15. na 16. října. Přízemní dům, který už byl před požárem  
ve  velmi  špatmén  stavu,  oheň  téměř  zničil.  Majitel  byl  s  lehčím  zraněním  převezen  do  
nemocnice a po několika dnech propuštěn. Blíže viz přílohy.
Z dalších zásahů můžeme jmenovat například požáry lesa, popř. stohu či čerpání vody ze  
sklepů 2 rodinných domů v Mokré po průtrži 22. srpna 2009.
SDH Mokrá pořádá své členské schůze v pravidelných měsíčních intervalech. 
Jako každý rok ani letos nechyběli naši hasiči na pohárových soutěžích požárních družstev.  
Oproti předcházejícímu roku, kdy absolvovali jen 8 soutěží, v roce 2009 to bylo celkem 17  
akcí!! Nejlépe se jim dařilo na soutěži v Těšanech a v domácím prostředí, kde získali první  
místa. Také druhé příčky ze Sivic a z Velatic byly velkým úspěchem. 
Podíl  hasičů  na  životě  obce  jistě  není  zanedbatelný,  a  tak  se  sluší  připomenout  alespoň  
některé z akcí, jež uspořádali, popř. na kterých se organizačně podíleli. V úvodu roku nesmí  
chybět hasičský ples. V dubnu se zástupci zdejších hasičů účastní hasičské pouti ve Křtinách 
a v květnu pak mše za hasiče ve Tvarožné.
V rámci obce se podíleli na zajištění Dne dětí, cyklistického závodu Modrá míle, vzpomínkové  
oslavy u příležitosti upálení mistra Jana Husa a nohejbalového turnaje v Horákově. V dubnu 
a říjnu uskutečnil sbor tradiční sběr kovového šrotu.
V roce 2009 zažil zdejší sbor i velkou slávu, protože mu v souvislosti s oslavami stého výročí  
kaple  Proměnění  Páně  v  Mokré  posvětil  generální  vikář  brněnské  diecéze  mons.  Jiří  
Mikulášek nový prapor. Ten hned v zápětí ozdobily dvě stuhy – první od hasičského sboru 
z  Tlumačova  za  pomoc  při  povodních  v  roce  1997  a  druhou  od  expremiéra  Miroslava  
Topolánka za obětavost a věrnost. Členové sboru odpracovali při údržbě techniky, výstroje ,  
výzbroje  a  budovy  zbrojnice  více  než  2  360  hodin.  I  v  roce  2009  akceschopnost  sboru  
komplikovaly  zemní  práce  v  rámci  realizace  projektu  kanalizačního  sběrače.  V  letních  
měsících členové sboru zajišťovali kropení znečištěných komunikací opět v souvislosti 
s budováním kanalizace. 
Ve zprávě sboru sice tato informace nezazněla, ale již druhým rokem v podstatě nefunguje 
i díky komplikacím způsobeným výstavbou kanalizace družstvo žáků, což je velká škoda !
Pozn. V roce 2009 obdržel Sbor dobrovolných hasičů Mokrá účelovou dotaci ve výši 30 tis.  
Kč na pořízení elektrocentrály.

24. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov
Letošní ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov připadl na  
sobotu 13. září. Zúčastnilo se ho celkem 22 družstev, z nichž zvítězilo domácí Mokrá A. 

Český svaz včelařů
Zdejší organizace Českého svazu včelařů sdružovala v roce 2008 celkem 16 včelařů z Mokré,  
Horákova a Velatic, kteří pečovali celkem o 126 včelstev. Co se týká snůšky, byl rok 2009  
průměrný, medoval akát, částečně i les, ale sucho ve druhé polovině léta včelkám nesvědčilo.  
Zato nákaza varoázou byla nadprůměrná, takže včelaři museli přistoupit k léčení včelstev.  
Navíc katastrální území Velatice se nachází v ochranném pásmu výskytu včelího moru, což  
znamená pro zdejší včelaře další problém. 
V poslední době se zvýšil zájem o prodej medu přímo od včelaře, což je asi způsobeno větším  
zájmem o biopotraviny. 
Pozn. V roce 2009 zemřel pan Alois Irajn, dlouholetý člen svazu včelařů, a i když 
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v posledních letech už včelstva neměl, stále se o dění mezi včelaři živě zajímal.

Senior klub Mokrá
Rok 2009 byl  pro Senior  klub Mokrá poměrně významný,  neboť  oslavil  30.  výročí  svého  
založení. Program klubu doznal za tu dobu nejrůznější změny, ale řada akcí zůstává už po  
léta stejná. K takovým patří např. ples seniorů, jehož jubilejní 20. ročník se letos konal 
v sobotu 14. února už tradičně v restauraci U Zbojníka a k tanci a poslechu hrála oblíbená  
skupina Melodie. Měsíc dubem nemohla chybět velikonoční pomlázka, zájezd do termálních  
lázní v Maďarsku, vycházka do přírody a navíc ještě návštěva obecní knihovny. Den matek  
opět oslavili senioři v Mokré za účasti pana starosty a paní místostarostky. Květnové jarní  
dostaveníčko  navštívili  i  senioři  z  okolních  obcí.  V  červnu  oplatili  Mokrští  návštěvu  na  
tanečním odpoledni Hostěnickým a první pololetí roku 2009 zakončili už tradičně u táboráku.
V neděli 29. listopadu si za účasti pana starosty a paní místostarostky v restauraci 
U Zbojníka členové Senior klubu připomněli již 30. výročí existence svého klubu. 

Klub důchodců v Horákově
Klub důchodců v Horákově fungoval v roce 2009 již 15. rokem a funkci předsedkyně klubu  
zastávala paní Zdena Dvořáčková. Členky klubu se pravidelně scházejí každou středu od 15  
do 17 hodin.
Zimní  měsíce  zdejších  seniorů  se  pokusilo  opět  zpestřit  vedení  Základní  školy  Mokrá  
uspořádáním netradičního klubového odpoledne. Podobně jako v předcházejícím roce byl pro  
všechny zájemce z řad babiček a dědečků připraven zajímavý program v jídelně zdejší školy.  
Povídání  o  škole,  vystoupení  dětí  z  družiny,  společenské  hry,  malé  občerstvení,  to  vše  
zpestřilo středečního odpoledne. Kdo přišel, jistě nelitoval. Obě strany si slíbily, že se o něco  
podobného pokusí i v příštím roce. 
Koncem září se členky klubu společně se seniory z Mokré vypravili na jižní Moravu.
Většina klubových odpolední se nesla v duchu povídání nad kávou, popř. oslav narozenin.
Koncem roku zavítal do klubu Mikuláš s čerty a těsně před Vánocemi si senioři opět vyměnili  
dárečky a zazpívali koledy. Řada z nich si nenechala ujít ani vánoční zpívání u kapličky 
v Horákově 22. prosince.

Společenství věřících
Jak jsem v úvodu zmiňovala, pro zdejší věřící jednou z nejvýznamnější akcí tohoto roku byla  
jistě návštěva papeže Benedikta XVI. V Brně.

Tříkrálová sbírka
V sobotu  10.  ledna  probíhal  již  9.  ročník  celostátní  Tříkrálové  sbírky,  do  které  se  opět  
zapojila  i  naše obec.  Celkem se v naší obci  vydalo na koledování  13 skupinek koledníků,  
kterým se podařilo vybrat částku 54 384 Kč, což je ve srovnání s předcházejícím rokem cca o  
4 tis. Kč více. Vybrané peníze půjdou opět Oblastní charitě Brno-venkov.

Humanitární sbírka
V pátek 29. května proběhla v naší obci humanitární sbírka. Jako každý rok byla 3 sběrná  
místa,  kam  mohli  občané  přinést  např.  oblečení  a  prádlo  pro  děti  i  dospělé,  lůžkoviny,  
ručníky, plyšové hračky, popř. knihy.

Velikonoční hrkání
Po celé řadě let se letos o Velikonocích ozývalo v Mokré tradiční hrkání. Jen stěží někdo  
s přesností určí, kdy se vlastně v Mokré hrkalo naposledy. Pamětníci tvrdí, že to mohlo být  
před rokem 1960. K  pokusu obnovit tradici hrkání došlo asi před patnácti lety, ale zůstalo  
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jen u pokusu.Letos se našlo v Mokré čtrnáct dětí, které se odhodlaly k dalšímu pokusu, a tak  
jim držme palce, aby byl úspěšný.

Tradiční mše
Horákovská mše
V souvislosti s výstavbou kanalizačního sběrače vyvstala otázka, zda prostranství před kaplí  
svatého Gotharda bude způsobilé  k tomu, aby se zde každoroční  mše konala.  Věřící  měli  
připravenu i náhradní variantu, že by se májová mše mohla konat i před obnovenou kaplí  
Mitrovských. Nakonec náhradní scénář nebyl potřeba a mše proběhla v neděli 3. května na  
obvyklém  místě,  tedy  na  horákovské  návsi,  a  celebroval  ji  tvaroženský  farář  otec  Josef  
Rybecký. 

Mše u Pacherova kříže
Letošní mše u Pacherava kříže připadla na středu 17. června.

Setkání u obnovené kaple Mitrovských
V pořadí již čtvrté setkání u obnovené kaple Mitrovských se konalo v neděli 6. září v 16 hod.  
Na mariánské pobožnosti se sešlo kolem 170 návštěvníků. Sympatická byla nejen hojná účast,  
ale také vystoupení hudební skupiny, která díky pozvání p. faráře Rybeckého obohatila krásné  
pozdní odpoledne zpěvem a poezií.

Archeologické výzkumy na katastru naší obce
Archeologický výzkum v Horákově
V měsících únoru a březnu 2009 provedli pracovníci Ústavu archeologické památkové péče  
Brno  záchranný  archeologický  výzkum  na  západním  okraji  obce  Horákov  v  trati  zvané  
Čtvrtky, při cestě k horákovské hájovně. V těchto místech se nachází již dlouhou dobu známá  
archeologická lokalita, zkoumaná poprvé už na počátku 20. století.  Záchranný výzkum byl  
nutný,  neboť v  těchto místech vedení  obce ve spolupráci  s firmou, která realizuje  projekt  
kanalizačního  sběrače,  naplánovalo  umístění  skládky  zeminy  a  suti  vytěžené  při  stavbě  
kanalizace v obci. Provoz těžké techniky po odkryté lokalitě by pozůstatky starého osídlení  
nenávratně zničil, proto ihned po provedení skrývky archeologové zahájili výzkumné práce,  
které ovšem komplikovalo nepříznivé počasí, zejména přívaly sněhu.
Jak nálezy dokazují, místo bylo osídleno už v mladší době kamenné, tedy ve 4. tisíciletí před  
naším letopočtem. Tehdy zde stála osada nositelů kultury s moravskou malovanou keramikou.  
Z  odpadních  jam  archeologové  vyzvedli  velké  množství  zlomků  i  větších  kusů  nádob  
zdobených  geometrickými  ornamenty  provedenými  žlutým  i  červeným  barvivem  –  takto  
zachované malby nejsou ani zdaleka obvyklým nálezem. O dálkových kontaktech v tehdejší  
době svědčí početné pozůstatky nástrojů štípaných a broušených z kamene, mezi nimiž se  
objevují i kusy obsidiánu, sopečného skla, dopravovaného až z východního Slovenska. Mezi  
vzácnější předměty patří i  nálezy hliněných naběraček,  kotoučků vyřezávaných z mramoru  
(patrně ozdob) či zlomku lidské plastiky – typické neolitické venuše.
Další nálezy pocházely za starší doby železné. V 7. století před naším letopočtem zde stávala  
osada, což časově odpovídá osídlení nedaleké Hlásnice, podle níž se celá tato kultura nazývá  
horákovská. Archeologům se zde podařilo zachytit rozsáhlou jámu – asi suterén domu z dřeva  
a hlíny. Kromě zlomků typických zdobených nádob se našly i zlomky forem a tyglíků, které  
jsou důkazem toho, že tady asi fungovala kovolitecká dílna, která zpracovávala bronz a snad 
i železo.
Nálezy sice budou předmětem dalšího zkoumání,  ale už dnes můžeme říci,  že se podařilo  
odkrýt pouze část velmi cenného archeologického naleziště, které se rozprostírá i na okolních  
pozemcích dosud nenarušených zástavbou obce.
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Kulturní dění v obci

Historická výročí
100. výročí kaple Proměnění Páně v Mokré
Podle údajů, které uvádí ve své publikaci Mokrá u Brna dr. Michael Vaňáček, byla stavba  
kaple Proměnění Páně zahájena 2. srpna 1909 a ve druhé polovici září už kaple stála. Přesné  
datum vysvěcení kniha neuvádí, ovšem ve stavebním deníku, který se dochoval a je uložen 
v trezoru ve věži kaple, je datum 26. září. Snad proto výbor, jenž připravoval oslavy stého  
výročí,  rozhodl,  že se akce uskuteční  v den, na který připadá letošní mše svatá v Mokré.  
Mokrská mše se koná v posledních letech zhruba první srpnovou neděli, i když v dřívějších  
letech tato mše probíhala vždy 6. srpna (třebaže datum připadlo na všední den) 
v  podvečerních  hodinách.  Při  letošních  přípravách  se  dost  vzpomínalo  nad  historickými  
snímky  a  někteří  z  pamětníků  popisovali  situaci,  kdy  se  často  v  prvním srpnovém týdnu  
mlátilo obilí 
a celá náves byla plná slámy, takže nejdřív se rychle zametalo a potom do slavnostního a na  
mši.
Ovšem  ani  datum  6.  srpna  vlastně  není  to  správné.  Když  se  znovu  podíváme  do  knihy  
Michaela Vaňáčka, dočteme se v ní, že 24. července 1792 Mokrou postihl veliký požár a že  
pouze  5  chalup  zůstalo  ušetřeno.  Dále  cituji:  „Tohoto  požáru  bylo  záhy  a  je  dosud  
vzpomínáno o mokrském svátku, o němž se občané rozhodli navštívit v průvodu tvaroženský  
kostel,  aby  u  Nejvyššího  orodovali  za  odvrácení  podobného  neštěstí.  Na  základě  chybně  
datovaného zápisu slavili a dosud tak činí 6. srpna, ačkoliv přesné úřední prameny potvrzují,  
že se tak stalo 24. července 1792 a nikoli 6. srpna a o rok dříve. Autorem zápisu o ohni nebyl  
přímý účastník a tím lze vysvětlit omyl v datu dne a roku.“
Letošní mše svatá v Mokré tedy připadla na neděli 2. srpna. 
Vzhledem ke skutečnosti, že v obci už od loňského roku probíhá stavba kanalizačního sběrače  
a navíc v bezprostředním okolí kaple Proměnění Páně došlo k zahloubení elektrického vedení  
do země a stávající sloupy elektrického vedení nahradilo několik nových sloupů pouličního  
osvětlení, ti, kteří se podíleli na přípravě oslav, jen s obavami sledovali dokončovací práce 
a v sobotu večer vyzbrojeni pometly pak vyrazili na náves. Je jen škoda, že v době oslav nebyl  
povrch hlavního tahu obcí ještě definitivně uzavřen, takže parkování v blízkosti kaple 
a přístup zejména pro starší a nemocné byl poněkud komplikovaný. Jako kronikářka obce  
musím s  potěšením konstatovat,  že  mě překvapilo,  kolik  mladých lidí,  popř.  i  dětí  se  na  
přípravě  oslav  podílelo.  Vedle  spousty  cukroví  a  koláčů  dokázali  organizátoři  (lépe  
organizátorky)  napéct  a  nazdobit  tři  stovky  krásných perníčků  ve  tvaru kaple  Proměnění  
Páně, které pak po mši zdarma rozdávali.
Součástí  příprav na oslavu se stalo i  vydání dvou brožur,  které financovala obec Mokrá-
Horákov,  a  upomínkových“svatých“  obrázků.  Blíže  viz  přílohy  a  podkapitola  propagace  
obce. Nedílnou a nezanedbatelnou součástí oslav je i krásná květinová výzdoba kaple, o niž  
se v posledních letech stará Ing. Hana Ženožičková, které patří veliký obdiv a dík. Jednou 
z doprovodných akcí se stala i výstavka dobových dokumentů a fotografií z archivu kroniky. 
Ve středu 29. července se pak v obci Mokrá objevily předvolební poutače bývalého předsedy  
vlády Miroslava Topolánka, na nichž jsme se mohli dočíst (viz přílohy), že svoji předvolební  
kampaň s názvem Léto s Topolem zahájí předseda ODS 2. 8. 2009 7.45 v kapli na návsi.  
Inzeráty stejného znění pak vyšly v tisku v následujících dnech. Mnozí z občanů 
i organizátorů oslav byli zaskočeni zejména formulací textu plakátů a inzerátů.
V neděli vítala v Mokré na návsi všechny příchozí sluníčkem ozářená a slavnostně vyzdobená 
kaplička. Mši (podobně jako před 13 lety) celebroval generální vikář brněnské diecéze mons.  
Jiří  Mikulášek.  Podle  hrubého  odhadu  se  mše  účastnilo  cca  300  –  400  občanů  Mokré-
Horákova,  ale  i  věřících  z  okolních  obcí.  Mezi  přítomnými  nechyběl  ani  VIP  host  pana  
starosty Mirek Topolánek. Součástí slavnostní mše bylo i svěcení nového praporu zdejšího  
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sboru  dobrovolných  hasičů.  Po  skončení  mše  bylo  pro  všechny  přítomné  připraveno  
občerstvení v podobě cukroví, koláčů a již zmiňovaných perníčků. Nechyběla ani medovina či  
něco ostřejšího. Vedení obce se spolu s panem Topolánkem bezprostředně po skončení mše  
odebralo do prostor  mediatéky  a mnozí  z  účastníků  mše ještě  setrvali  a  prožili  příjemné  
chvilky při prohlížení starých fotek,  které byly instalovány v průjezdu jednoho z domů na  
návsi.
O  účasti  pana  Topolánka  na  mokrské  mši  ještě  v  neděli  dopoledne  informoval  server  
iDNES.cz a pondělní tisk. Viz přílohy.

Další historická výročí roku 2009
1919 – založení Sokola v Mokré

15. 6. se konaly poprvé obecní volby podle všeobecného, přímého a tajného 
volebního práva. Účastnily se jich poprvé ženy. K volbám přišly v obci Horákov
všechny. Založení Včelařského spolku pro Horákov a okolí

1929 – založení Orla v Mokré
v Horákově rozšířena a upravena cesta Za Humny, postavena opěrná zeď při zahradě 
pana J. Šumbery (náklad – 8 653,75 Kč), mrazy až – 38 st. C, 14 dní přerušeno 
vyučování ve škole, velké škody na ovocných stromech.

1949 – zaveden obecní  rozhlas, konec bubeníka,  zřízení kanalizace,  první novostavba po  
období  protektorátu  v  Horákově  –  p.  Vránek,  obec  Horákov  obdržela  
z rozparcelovaného velkostatku Podolí 20 ha půdy, volný prodej pečiva, brambor 
a mouky,  dosavadní  obecní  komise,  které  měly  na starosti  distribuci  textilu,  byly  
nahrazeny přímo továrnami, jež přidělovaly poukazy na pracovní oděvy a obuv, na  
ostatní textil zůstaly v platnosti tzv. šatenky

1959 – po 126 letech zasypán rybník na návsi v Mokré, oprava kaple v Horákově
1969 – otevřena nová dvoutřídní mateřská škola, samoobsluha a dům služeb v Mokré
1979 – předáno 67 nových bytových jednotek v Mokré, uzavřena škola v Horákově
1999 - schválen nový územní plán obce, jehož vypracování trvalo 6 let, zahájena rekonstrukce

bývalé uhelné kotelny

Činnost obecní knihovny 
Obecní knihovna registrovala v roce 2009 celkem 391 čtenářů a počet vypůjčených knih se  
pohyboval kolem 17,5 tis., knihovna nakoupila 521 nových knih a v současné době odebírá 14 
časopisů. Při knihovně funguje knihovnický kroužek, jehož členové se scházejí každé pondělí.

Noc s Andersenem
Noc s Andersenem je akce, která se koná již od roku 2000. Iniciátorem Noci s Andersenem 
byla knihovna v Uherském Hradišti, kde tehdy poprvé nocovalo asi dvacet malých čtenářů.  
Postupem času se akce natolik rozrostla, že té letošní, deváté v pořadí, se účastnilo celkem 
836 evidovaných spacích míst v Čechách, na Moravě, na Slovensku, v Polsku a ve Slovinsku.  
Jedním z těchto míst byla i Obecní knihovna Mokrá s evidenčním číslem 453.
Letošní mokerská Noc s Andersenem začala kouzelnickým představením ve víceúčelovém sále  
vedle knihovny. Pak 14 dětí z Mokré a 8 dětí z Modřic i se svojí paní knihovnicí přešly do  
samotné knihovny, kde byly děti  přesně o půlnoci pasovány na rytíře a dvorní dámy královny  
Knihy. 

Výstavy v prostorách knihovny
Za rok 2009 se v prostorách Obecní knihovny v Mokré uskutečnilo hned několik zajímavých  
výstav  -  modelů  vojenské  techniky  z  2.  sv.  války  pana  Brzobohatého  z  Mokré  a  modelů  
německé vojenské techniky z  2.  sv.  války pana Jiřího Vránka z Mokré,  loutek v dobovém  
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oblečení  českých  královen,  fotografií  Filipa  Kašíka  z  Brna,  perníčků  paní  Ženožičkové,  
Dudkové a Zouharové z Mokré a papírových betlémů Naděždy Parmové z Brna.

Besedy, soutěže, ocenění
Knihovna se také zapojila do soutěže Českého rozhlasu Brno s názvem Řekni mi, co čteš, a do  
ankety české televize Kniha mého srdce. V dubnu zavítali do knihovny členové Senior klubu  
Mokrá. Pozvání na besedu s žáky 8. a 9. tříd přijala redaktorka České televize Lea Surovcová  
a  počátkem  listopadu  navštívila  naši  knihovnu  asi  padesátka  knihovnic  z  celé  České  
republiky.  V roce 2009 si  Obecní knihovna v Mokré vysloužila čestné uznání v celostátní  
soutěži Kamarádka knihovna.

Využití víceúčelového sálu
V  prvním  úplném  kalendářním  roce  fungování  víceúčelového  sálu  se  zde  konalo  kromě  
pravidelných akcí , jako jsou např. středeční malé mše, promítání pohádek pro maminky 
s dětmi každou druhou středu či angličtina pro nejmeší vždy v pondělí, cca desítka výstav,  
besed, společenských akcí a setkání.
V únoru se zahajovalo výstavou fotografií Ondřeje Noska s názvem Portréty a besedami se  
žáky ZŠ Mokrá o Boženě Němcové. V březnu navštívila prostory sálu paní Marie Svatošová,  
lékařka, spisovatelka a zakladatelka hospicového hnutí v České republice se svou přednáškou  
pod názvem Hospic a umění doprovázet. Velmi zajímavá byla také přednáška pana Milana  
Štourače z Jinačovic o jeho cestě po Orientu.  V jarním a podzimním termínu se zde sešli  
rodiče nových občánků, aby jejich děti starosta obce oficiálně přivítal v Mokré-Horákově.  
Koncem srpna zažil víceúčelový sál i první zlatou svatbu ve své krátké historii. Na podzim se  
v  sále  sešli  i  starostové  mikroregionu  Rokytnice,  aby  tady  mohli  prodiskutovat  aktuání  
problémy. V závěru roku využily prostory sálu děti ze školky, aby zde uspořádaly Mikulášskou  
besídku.

Vytíženost Kulturního domu v Horákově
V roce  2008 byla  vytíženost  Kulturního  domu v  Horákově  mimořádná.  O rok  později  se  
situace vrátila k „normálu“, tedy cca 2 desítky akcí do roka a finanční přínos pro obec kolem  
20 000 Kč. Z tradiční nabídky akcí (ples obce, hasičů, školy, maškarní ples mateřské školy,  
discohrátky, májové hody...) vypadly letos obecní hody, které se po deseti letech nekonaly  
(blíže viz kapitolka obecní hody). Asi polovinu z uspořádaných akcí tvořily akce soukromého  
rázu (svatba, oslavy narozenin).

Další kulturní a společenské akce

Májové hody
Letošní Májové hody připadly na sobotu 23. května. Ustálený program hodů, tedy přesněji  
řečeno  samotný  průvod  stárek  obcí,  poněkud  komplikoval  stav  komunikací,  které  byly  
rozkopané kvůli  výstavbě kanalizačního sběrače.  I  přes tyto  obtíže  všechno proběhlo,  jak  
mělo, a tak mohl být krojovaný průvod obcí zakončen v podvečer tancem před kapličkou na 
horákovské návsi. Večer pak pokračovaly hody zábavou v sále Kulturního domu v Horákově. 

Uctění památky mistra Jana Husa
Podobně jako v předešlých 14 letech opět vedení obce ve spolupráci s hasiči uspořádalo 5.  
července slavnostní připomenutí upálení mistra Jana Husa.

Obecní hody
Jak už jsem se výše zmiňovala,  od roku 1999 to bylo poprvé,  kdy byla přerušena tradice  
obecních hodů. Snad to bylo způsobeno probíhající stavbou kanalizačního sběrače, snad byly  
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důvody  jiné.  Z  pohledu  kronikářky  se  domnívám,  že  přerušit  tuto  tradici  by  bylo  škoda.  
Můžeme jen doufat, že v roce 2010 dojde k jejímu obnovení.

Vítání občánků
Vítání nových občánků proběholo v roce 2009 dvakrát, v jarním a v podzimním termínu. 
V květnu to bylo 14 dětí a v září 8.

Svatby
Svatba se v roce 2009 ve víceúčelovém sále ani na obecním úřadě nekonala.

Zlatá svatba
29. srpna proběhla v prostorách víceúčelového sálu oslava zlaté svatby manželů Emílie 
a Josefa Jarolíkových. K jejich významnému jubileu jim přišli popřát zástupci obce v čele 
s panem starostou.

Zpravodaj
Vycházel 19. rokem a struktura jednotlivých příspěvků se příliš nelišila od předcházejících  
ročníků.

Regionální vysílání – Rádio R 89,2 FM
V září  2009 Rada pro televizní  a  rozhlasové  vysílání  udělila  panu Krpenskému z  Mokré  
licenci k vysílání, které by mělo zahrnovat oblast mikroregionu Rokytnice. Studio, z něhož  
pan Krpenský vysílá, se nachází v prostorách bývalé uhelné kotelny v Mokré. Záměrem pana  
Krpenského je vysílat 12 hodin denně, programová skladba je navržena takto: 85% hudby,  
10% informací a 5% reklamy. Profil stanice je zaměřen na folk a country, mluvené slovo na  
zpravodajství z mikroregionu. Je možné nechat zahrát na přání, popř. odvysílat reklamu.
Na středu 9. prosince 2009 připravilo rádio R přímý přenos z církevního obřadu, který se  
pravidelně koná v sále mediatéky.

Mokrá-Horákov v regionálním tisku, popř. regionálním televizním vysílání
Ve srovnání s předcházejícími roky tentokrát média naší obci věnovala poměrně malou 
pozornost. Obšírněji se o Mokré-Horákovu psalo jen ve dvou případech, a to nejprve 
v souvislosti s předvolební kampaní dnes už bývalého předsedy vlády pana Mirka Topolánka  
(inzerce a článek v Mladé frontě Dnes, popř. na iDned.cz) a podruhé zaznamenala média 
rozsáhlý požár rodinného domku v Horákově. Blíže viz přílohy.

Výzkum tradiční lidové kultury v ČR
Cílem výzkumu je zmapovat stav současné podoby tradiční lidové kultury v České republice 
a  navrhnout  opatření,  která  napomohou  jejímu  zachování.  Dotazník  vypracoval  Národní  
ústav  lidové  kultury  a  realizuje  se  ve  fázích  v průběhu  několika  let.  Letošní  fáze  byla  
zaměřena na lidovou stravu, dopravu, obchod, trh a lidový oděv. Dotazník se skládal ze 134  
otázek, jednotlivé otázky i odpovědi si můžete prohlédnout v přílohách ke kronice.  

Sport

FC CVM Mokrá-Horákov
V roce 2009 fotbalový klub FC CVM Mokrá-Horákov přihlásil do soutěží OFS Brno-venkov 4  
mužstva v následujících kategoriích: muži, dorost, žáci a přípravka. Kromě výše zmíněných  
fungovalo  i  mužstvo  seniorů.  Výbor  fotbalového  klubu  pracoval  ve  složení:  Lazarčík  
Miroslav, Boudný Vlastimil, Galle František, Tkadlec Jan. Po celý rok výboru a klubu aktivně  
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pomáhali  Jaromír Audy a Ivo Brzobohatý.  Po skončení  jarní  části  soutěže mužstvo mužů  
sestoupilo z I. B třídy do okresního přeboru. 
Umístění mužstev po skončení soutěžní sezony 2008-2009:
Muži I. B třída 14. místo  1 bod  skóre 20:112
Dorost III. třída   8. místo  6 bodů  skóre 25:61, 
vedoucí a trenér Dominik Filipský
Žáci III. třída   7. místo 16 bodů  skóre 48:57, 
vedoucí a trenér Zouhar Pavel, Havlásek Miroslav
Přípravka okresní přebor    5. místo 32 bodů  skóre 101:34, 
vedoucí a trenér František Markus
Na podzimní  část  sezóny  se  podařilo  mužstvo  posílit  s cílem  zastavit  dlouhodobý  pokles  
výkonnosti a zajistit důstojnou reprezentaci obce v této oblasti. Účinnost tohoto opatření by  
se měla projevit v jarní části soutěží v roce 2010.
V roce 2009 se také zlepšila pomoc ze strany obce, a to formou zajištění správce šaten –  
Antonín  Poláček  a  úhradou  části  nákladů  na  energie.  O  stav  travnatých  hracích  ploch  
pečovali v průběhu roku: František Galle, Zdeněk Peniak, Fousek Jaroslav, Tůma Václav.  
V závěru roku došlo k určité stabilizaci ve vedení klubu a mužstvu dospělých. 
Stále neuspokojivý je stav ve vedení mládežnických mužstev, kde pro nedostatek trenérů 
a  malý  zájem  rodičů  hrozí  reálná  možnost  ukončení  činnosti.  Tento  stav  není  v silách 
stávajícího výboru klubu potřebně vyřešit. K tomu přispívá i skutečnost, že v roce 2009 činily  
příspěvky od ČSTV a státu pouze 16 % skutečnosti předchozích let. 
V uvedeném  roce  činnost   FC  podporovali  zejména  tito  sponzoři:  ČMC,  obec  Mokrá-
Horákov, firma ONE SECURITY, restaurace U Zbojníka, AUDYTHERM.

Žákovský prvomájový fotbalový turnaj O pohár obce Mokrá-Horákov
V pátek 1. května ožilo fotbalové hřiště pod Horákovem při turnaji žáků O pohár starosty  
obce Mokrá-Horákov,  jehož patrony se pro letošní  rok stali  senátor Ivo Bárek a starosta  
František Pejřil. 
Turnaje se zúčastnila  celkem 4 družstva:Blažovic,  Podolí,  Pozořic  a Mokré-Horákova. Za 
příjemného  počasí  a  vydatného  povzbuzování  zejména  rodinných  příslušníků  se  malým 
fotbalistům dařilo a jako předčasné finále se nakonec ukázal zápas mezi Blažovicemi 
a pořádající obcí Mokrá-Horákov, který skončil výsledkem 1:0 a který zároveň určil vítěze  
turnaje. 
Pozn. poslední ročník turnaje žáků O pohár starosty obce Mokrá-Horákov proběhl v roce 
2004 a vzhledem k technickým problémům se 8. ročník turnaje v roce 2005 neuskutečnil.

FSC CEMO Mokrá
CYKLO STAR CEMO
Novoroční jízda na kolech Moravským krasem
Cyklisté z Mokré novoroční tradici neporušili ani letos a už pojedenácté vyjeli na trať v okolí  
Mokré-Horákova. Podobně jako před jedenácti lety se tentokrát na start postavilo 10 cyklistů  
(9 mužů a jedna žena), aby při teplotě –7°C zdolali své první letošní kilometry.  

První velký závod sezóny se jel v sobotu 16. května v Brně na přehradě. Největšího úspěchu 
z našich dosáhla na 30km trati Kateřina Rubínová, která ve své kategorii obsadila výborné 3.  
místo! 

Král Šumavy
Tento těžký cyklistický závod se letos konal už pošestnácté a posedmé se ho zúčastnili 
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i cyklisté z Mokré. Závod se jezdí vždy poslední sobotu v květnu a k nabízí celkem 3 tratě:  
105,  70  a  45  km.  Letošní  povětrnostní  podmínky  byly  dost  tvrdé,  protože  teplota  se  
pohybovala jen okolo 9°C a trať byla hodně podmáčená a blátivá.  To způsobilo, že řada  
cyklistů závod nedojela, mezi nimi i Karel Závodník z Mokré, který musel vzdát pro závadu na  
přehazovačce. Umístění našich nebylo nijak oslňující, ale v tomto závodě nejde ani tak 
o umístění jako spíše o dokončení trati.

Počátkem června se někteří ze zdejších cyklistů sešli na soustředění ve Špindlerově Mlýně 
a  tvrdý  trénink  pak  zužitkovali  v září  na  ZASKARu  v Jedovnicích,  dále  v  závodě  po  
moravských a  rakouských  vinicích  Znovín  2009 v Šatově  a  na NOVA CUPu v Jizerských 
horách.
V  závodě  ZNOVÍN  2009 jsme  zaznamenali  velký  úspěch,  neboť  naše  cyklistka  Kateřina 
Rubínová si po svém loňském třetím místě odnesla letos palmu vítězství a družstvo našich žen  
po čtvrtém místě z minulého ročníku dosáhlo letos na bronzovou medaili. Celkově se závodu  
za Mokrou-Horákov zúčastnilo 10 cyklistů a 5 cyklistek!
V srpnu se jel 4. ročník závodu Bukolo, němž o sobě dali vědět i cyklisté od nás. V kategorii  
žen do 29 let  zvítězila  Jana Moravcová,  v téže kategorii  mužů 2. místo obsadil Stanislav  
Komárek a v kategorii mužů do 39 let stejné místo vybojoval Bedřich Knödl. 
O  týdem  později  se  konal  další  ročník  závodu  HOŠEK MERCEDES  CUP, jehož  trasa 
částečně  vedla  i  přes  katastr  naší  obce.  A i  tady  se našim dařilo.  V kategorii  do 40 let  
zvítězila  na  20km  trati  Jana  Moravcová.  Na  podzim  stihli  ještě  zdejší  cyklisté  závod  
ZASKAR, jenž se jede i jako akademické mistrovství České republiky a jehož trať vede v okolí  
Jedovnic. V říjnu nechyběli naši velocipedisté na startu NOVA CUPU a jejich poslední akcí  
sezóny byla Mikulášská vyjížďka Moravským krasem.

Velká kunratická
S lítostí musím zaznamenat i zprávu, že poprvé po 27 letech se pořadatelům naší účasti ve  
Velké kunratické nepodařilo sehnat finanční prostředky na pokrytí nákladů za dopravu, a tak  
účast byla spíše symbolická – Vladimí Buchta si kunratický kopeček vyběhl pošesté, David  
Pelucha popatnácté a Dušan Pelucha popětadvacáté! 

Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov
Předseda – Karel Přerovský
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2009
Celkem: 278 členů
ASPV 173
Tenisový oddíl 34
Stolní tenis 26
Volejbalový oddíl 17
Nohejbalový oddíl 6
Fitness 22

Pozn. Pro zajímavost nabízím srovnání vývoje počtu členů TJ za posledních 10 let:
2000 – 329, 2001 – 320, 2002 – 338, 2003 – 341, 2004 – 350, 2005 – 349, 2006 – 313, 2007 
– 307, 2008 – 296, 2009 – 278 členů.
Jak je ze srovnání zřejmé, počet členů TJ je za posledních 10 let naprosto nejnižší. Důvodů je  
pravděpodobně celá řada, ale podle mého názoru je to údaj, který jistě vede k zamyšlení.
Výkonný výbor TJ se skládá z předsedů jednotlivých oddílů a schází se pravidelně první  
pondělí v měsíci.

Asociace sportu pro všechny
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Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář
Náčelnice ženských složek: Michaela Hladká
V roce  2009  slavila  tělovýchvoná  jednota  90.  výročí  založení  Sokola  v  Mokré a  u  této  
příležitosti vedení jednoty uspořádalo 11. prosince slavnostní schůzi v restauaci U Zajíčků,  
jejíž součástí byla i výstavka historických a současných fotografií.
Také  v roce  2009  sdružovala  asociace  téměř  dvě  stovky  sportovců.  O  takové  množství  
sportovců „pečovalo“ 8 cvičitelek a 4 cvičitelé.
 rodiče a děti 24
 mladší žáci a žákyně 22
 žáci – florbal 14
 ženy – aerobic 41
 ženy – florbal 14
 dorostenci a muži – florbal 18 členů
 ostatní 40 členů
celkem 173 členů

Klub maminek
Na podzim roku 2008 se začaly místní maminky s dětmi scházet v klubovně, která je součástí  
budovy Mateřské školy Mokrá. Pro velký zájem se původní program rozšířil na 4 dny v týdnu  
a od 5. října 2009 začal pod patronací ASPV v prostorách tzv. skautské klubovny fungovat  
pravidelný program Klubu maminek. Celoroční permanentka stojí 300 Kč a jednotlivé vstupy  
pak 20 Kč. Kromě cvičení, povídání a tvořivých her tady na maminky i děti čeká příjemné  
prostředí, popř. dobrý čaj či káva. K iniciátorkám a hlavním organizátorkám patří: Andrea  
Malenová,  Zdena Tejralová,  Lada Šnajdrová a  v  neposlední  řadě  i  členka  zastupitelstva  
Monika Skotalová.

Mokerský florbalový turnaj
V březnu se v rámci oslav 90. výročí organizovaného cvičení v Mokré uskutečnil florbalový  
turnaj žáků, v němž 1. místo obsadila Mokrá 1, 2. byly Velatice a 3. příčku vybojovala Mokrá  
2.

Dětský den
Letos si s organizátory Dětského dne zahrálo především počasí. V sobotu 30. května od rána 
pršelo, a tak organizátorům nezbylo než připravený dopolední program (slaňování na Skalce)  
zrušit.  Při zamračené obloze nikdo nedoufal,  že odpoledne dopadne líp.  V záloze byl sice  
program v tělocvičně,  ale  řádění  na  prostranství  před  školou je  lepší.  Naštěstí  se  počasí  
umoudřilo a kolem druhé hodiny odpoledne už byla obloha jasná.
Řadu  oblíbených  stanovišť  letos  ještě  rozšířila  střelba  z aersoftových  zbraní  a  prohlídka  
policejní i hasičské techniky. Na závěr zábavného odpoledne ještě místí hasiči předvedli ostrý  
požární útok. Večer pak následoval táborák s opékáním špekáčků, dalšími soutěžemi 
a hudebním doprovodem. 
Po rozpačitém začátku celého dne si nakonec organizátoři mohli říct: Konec dobrý, všechno  
dobré. Hlavní tího organizátorské odpovědnosti na sobě posledních pár let nesou dva oddíly  
ASPV, a to oddíl fitness a florbalový oddíl žen.

Kromě organizačního zajištění Dne dětí se členové ASPV podílejí na zajištění dalších akcí: 
A jdem a jedem, Modrá míle.

Tenisový oddíl
Předseda oddílu – Karel Přerovský
Do soutěží přihlásilo vedení oddílu dvě družstva dospělých, staršího a mladšího žactva 
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a bejbiny, což jsou děti do 9 let. 
A družstvo dospělých bojovalo v krajské soutěži III, a protože byli nováčci, nečekalo se nic  
jiného než boj o záchranu, což se podařilo i zásluhou vítězství v prvním kole nad Moravskou 
Slávií. K tradiční opoře Radimu Kolářovi se připojil svými výkony Aleš Ryšánek ml. 
Béčko hrálo okresní soutěž Vyškov, kde se umístilo na 4. místě. 
Tým staršího  žactva  reprezentoval  v  krajské  soutěži  III.  Po pěkných výkonech skončil  ve  
středu tabulky na 4. místě. 
Mladší žaci to zkoušeli také krajské soutěži III, kde vybojovali vyrovnané zápasy se všemi  
družstvy,  třikrát  prohráli  4:5  a  skončili  na  5.  místě.  Nejlepší  hráč  v obou  žákovských  
družstvech byl Tomáš Neuer z Velatic. 
Bejbiny sbíraly zkušenosti také v krajské soutěži, kde skončily 3. ze 6 účastníků.
Žákovskou základnu doplnil oddíl náborem. Z původně přihlášenýc 20 dětí jich do podzimu  
vydržela asi polovina.
Vedení oddílu uspořádalo 8 krajských turnajů, a to: turnaj mužů, dorostenců, dorostenek,  
starších žáků, starších žákyň, mladších žáků, mladších žákyň a bejbin.
Na  památku  svého  zakladatele  v červnu  uspořádali  již  15.  ročník  Memoriálu  Jaroslava  
Kaplana pro současné i bývalé hráče. V září proběhl turnaj zaměstnanců a důchodců ČMC 
o putovní pohár ředitele závodu Mokrá pana Jindřicha Sehnala. Zvítězil v něm Mirek Barták. 

Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu – Ing. Zdeněk Kvapil
První tři měsíce roku 2009 se nesly ve znamení druhé poloviny soutěží družstev mužů sezóny  
2008/9. 
Tak jako v předcházejících letech hrála soutěže celkem 4 družstva.
Áčko hrálo krajskou soutěž a vedlo si velmi dobře. I zásluhou posily Miloše Mrázka, který 
k nám přestoupil z Holásek, se umístilo na pěkném 4. místě.
Béčko – vybojovalo v okresní soutěži OP1 6. místo a družstvo C se v obdobné soutěži OP2 
umístilo  na 9.  příčce a splnilo  cíl  zachránit  se v soutěži.  V  týmu D doplňovali  v okresní  
soutěži OP4 dva zkušené hráče starší žáci, a i když družstvo skončilo na posledním místě 
a sestoupilo do nižší soutěže, žáci určitě zkušenosti ze zápasů s dospělými zúročí 
v budoucnosti.
Výborně si oddíl vedl v kategorii starších žáků a v bodovacích soutěžích. Naši hráči v nich  
skončili  takto:  2.  místo  Lukáš Rotrekl,  6.  místo  Michal  Rotrekl  a  11.  příčka  patří  Pavlu  
Gruškovi.
Sezóna 2009/10
Do soutěží opět nastupují 4 družstva, áčko hraje krajskou soutěž, béčko OP1, céčko OP2 
a déčko sestoupilo do OS.
Kádr týmu A posílil náš bývalý hráč Radek Paták, který se vrátil z Ivančic. Po první polovině  
soutěžě si áčko drželo pěkné 4. místo.
Sestavu družstva B zase posílil hráč Kousal, který přestoupil z Tvarožné. V závěru roku se  
tým usadil na 5. příčce.
Základ týmu C tvoří veteráni a jejich cílem je zůstat v okresní soutěži. Koncem 1. poloviny  
sezóny byli na 11. místě.
V  družstvu  D  se  už  projevily  zkušenosti  mladých  hráčů  z  loňského  ročníku  v  soutěži  
dospělých,  takže  po  základní  části  kralují  tabulce  OS  a  snad  se  v  závěru  sezóny  budou  
radovat z postupu do OP4.
V  bodovacích  soutěžích  kategorie  starších  žáků  se  našim  opět  dařilo,  Michal  Rotrekl  
tentokrát 3. místo a Pavel Gruška 4.
V závěru roku uspořádal oddíl opět turnaj neregistrovaných hráčů a žáků ZŠ Mokrá.
Velmi dobrých výsledků dosahuje tradičně v soutěžích neregistrovaných členka oddílu paní  
Věra Meluzínová.
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Volejbalový oddíl
Předseda oddílu Jan Řezáč
Volejbalový  oddíl  se již  delší  dobu potýká s nedostatkem mladých hráčů, a proto se jeho  
členové neúčastní žádné pravidelné soutěže a hrají jen na jednotlivých turnajích.  Členská  
základne se sice rozrostla několik lidí,  ale vesměs se jedná o hráče nad 30 let,  což neřeší  
základní problém oddílu – vybudování perspektivního družstva.
Počátkem roku se členové oddílu zúčastnili turnaje v Morkovicích, avšak tým skončil jako  
poslední.
V červnu uspořádali v Hodoníně u Kunštátu již 18. ročník Memoriálu Vladimíra Svobody, kde  
obsadili pěkné 4. místo. V září pak volejbalisté nevynechali turnaj veteránů v Drásově.
I nadále platí, co již bylo napsáno v zápise vloni, že jedinou cestou, jak zajistit výkonnostní  
vzestup oddílu, je získat mladé hráče, což se bohužel zatím nedaří.
Co se týká údržby kurtu a šaten, odvedli členové oddílu i v roce 2009 velký kus práce 
a upravili povrch antukového hřiště a dokončili nátěry oplocení hřiště.

Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal
V roce 2009 využívalo fitcentrum ke kondičnímu posilování a fitness aktivitám 22 členů 
oddílu, což obnáší cca 4500 cvičebních hodin.
Kromě toho pravidelně navštěvovaly posilovnu i ženy z oddílů ASPV TJ Mokrá-Horákov.
Spolu s oddílem ASPV opětovně organizovali členové oddílu populární akci Den dětí.
Činnost je cca z 90% hrazena vlastními oddílovými příspěvky, dary sponzorů. Zbytek ze svého
rozpočtu poskytuje obec.

Nohejbalový oddíl
Nohejbalový oddíl registroval v roce 2009 celkem 6 členů a účastnil se přeboru města Brna.  
V poměrně  vyrovnané  skupině  se  oddíl  umístil  na  druhém místě  a  postoupil  do  play-off.  
Sezónu zakončili jeho členové na čtvrtém místě.

15. ročník nohejbalového turnaje O pohár starosty obce Mokrá-Horákov
Letošní 15. ročník turnaje připadl na sobotu 1. srpna. Snad symbolicky se na 15. ročníku  
sešlo  15  družstev,  z toho  4  z Mokré.  V silné  konkurenci  družstev  z Vyškova,  Plzně,  Brna,  
Ivanovic atd. zvítězil tým Kometa z Brna. Bohužel ani jedno z našich družstev se neumístilo.

34. ročník dálkového pochodu A jdem a 12. ročník cyklotrasy A jedem
Letošnímu ročníku počasí přálo a odrazilo se to i ve vyšším počtu účastníků. Celkový počet  
pěších i cyklistů byl 366. Tentokrát organizátoři připravili 3 trasy pro pěší (10, 17 a 24 km) a  
stejný počet tras pro cyklisty (23, 33 a 57 km). 
Po ukončení závodu čekalo na účastníky losování věcných cen, kterých organizátoři i letos  
připravili takové množství, že téměř na každého účastníka se dostalo.
Výtěžek celé akce, tj. startovné i další částky, které lidé věnovali, putoval tentokrát na oční  
oddělení ve Fakultní dětské nemocnici v Brně.

Setkání majitelů motocyklových veteránů
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1. červencovou sobotu se v 10 hod. dopoledne poblíž restaurace U Zbojníka sjeli motocykloví
veteráni. Tentokrát se sjelo pouze 3,5 motocyklu: Jawa 250 sidecar z roku 1956, Jawa 250
rok výroby 1959 a čezeta 150 z roku 1950.

Cyklistický závod Modrá míle
V sobotu 27. června se jel 3. ročník dvanáctihodinového závodu dvojic. Trať závodu se oproti  
loňsku nezměnila, měřila 10,5 km a celkové převýšení bylo 130 metrů. Start a cíl závodu,  
popř.  depo se nacházely  v prostoru  parkoviště  poblíž  fotbalového  hřiště  pod Horákovem.  
Tentokrát se závodilo v následujících kategoriích: muži, ženy, smíšené dvojice a veteráni. Na  
startovní čáru se postavilo 26 týmů. Povrch trati byl zejména v části obce Horákov velmi  
problematický,  neboť  po  celé  délce  se  polovinou  silnice  táhl  zasypaný  výkop,  který  byl  
zpevněm jen velmi hrubým štěrkem. Barvy naší obce hájilo celkem 8 účastníků, k nimž patřila  
i  nejmladší  závodnice  Anička  Hovořáková.  Mezi  nejlepší  se  z  našich  dostala  jen  Renata  
Zouharová, která v kategorii smíšených dvojic získala stříbrnou medaili. 

Z dalších sportovních zajímavostí
Na internetových stránkách obce jsme se v červnu mohli  dočíst  o siláckém rekordu Petra  
Dumpíka z Mokré, který dokázal před početným publikem vypít tuplák (1litr) piva a přitom  
viset přitažený na malíčku jedné ruky. Viz přílohy.

Cestovní ruch, rekreace, propagace obce
Brožura s názvem Kaple Proměnění Páně v Mokré 1909 – 2009
Jedná  se  o  brožuru  v  rozsahu  16  tiskových  stran,  z  nichž  převážná  část  je  věnována  
obrazovému materiálu. Publikace obsahuje citaci z knihy dr. Michaela Vaňáčka a texty, pod  
nimiž jsou podepsáni starosta a místostarostka obce. Náklad není uveden.

Kaple, kříže a sochy na katastru obce Mokrá-Horákov
Brožura v rozsahu 48 tiskových stran přináší souhrnnou informaci o církevních památkách  
na katastru naší obce. Jedná se do značné míry o kompilaci z dříve publikovaných brožur 
k  jednotlivým  kaplím  v  obci,  popř.  z  mnohokrát  i  zde  v  kronice  zmiňované  (a  dosud  
nepřekonané)  publikace  dr.  Vaňáčka  či  článků  ve  Zpravodaji.  Přínosná  je  právě  ona  
ucelenost informací a doprovodný obrazový materiál.  Jako autor textu je zde uveden pan  
Alois  Krček,  občan  Mokré,  kronikář  tvaroženské  farnosti.  Brožuru  v  nákladu  500  kusů  
vytiskla tiskárna Olprint Šlapanice.

Mokrá-Horákov na přelomu tisíciletí
Koncem roku 2009 vydal starosta obce objemnou výpravnou publikaci Mokrá-Horákov na  
přelomu tisíciletí. Kniha v podstatě mapuje 4 volební období, kdy pan Pejřil zastával funkci  
starosty.  Její  první  část  vlastně  tvoří  vybrané  články  ze  Zpravodaje  a  druhou  část  pak  
fotografie,  jejichž  autorem  je  z  větší  části  samotný  pan  starosta,  popř.  jeho  tzv.  dvorní  
fotograf pan Krpenský. Kniha vyšla v nákladu 1000 kusů a rada doporučila její prodejní cenu  
300 Kč. Náklady na tisk na křídovém papíru a pevnou vazbu se vyšplhaly nad 240 tis. Kč. 
V pátek 11. 12. 2009 se konala ve víceúčelovém sále mediátéky v Mokré „Večer otázek 
a odpovědí autora pana Františka Pejřila“.

5. Kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Jana Meserlová
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Ve  školním  roce  2008/9  navštěvovalo  Mateřskou  školu  Mokrá-Horákov  97  dětí  (pozn.  
kapacita školky je 115 dětí). Děti byly rozděleny do 5 tříd (4 třídy fungují jako celodenní, 1  
jako polodenní),  z nichž  jedna je umístěna jako detašované pracoviště v Horákově. Výška 
školného se  oproti  předcházejícímu  školnímu  roku  nezměnila  a  zůstala  na  200 korunách  
měsíčně. Výuku dětí zajišťovalo celkem 8 učitelek.
Podmínky  pro  vzdělávání  dětí  jsou  dobré,  vyhovující.  Vybavení  hračkami  a  didaktickými  
pomůckami  vychází  z  finančních  možností  školy,  je  průběžně doplňováno  a obměňováno.  
Např. v daném školním roce vedení zakoupilo 15 plastových lehátek, nové lůžkoviny, 2 herní  
zahradní  sestavy...  Proběhla  také  řada  menších  či  větších  oprav  (oprava  podmokajícího  
bednění na střeše školy, výměna vodovodní přípojky, poškozeného plotu, oken ve spojovací  
chodbě a v jedné třídě...). V dalších letech škola počítá s výměnou zbývajících oken, popř.  
opotřebovaných podlahových krytin.
Při  zápisu  na  další  školní  rok  nemohla  škola  vyhovět  všem žádostem o  přijetí  a  musela  
vytvořit pořadník žadatelů.
Vzdělávání  dětí  probíhalo  podle  školního  vzdělávacího  programu Krok  za  krokem celým  
rokem, který by měl vést k rozvoji celé osobnosti dítěte.

Nabídka kroužků
Také  ve  školním  roce  2008/9  nabízela  MŠ  Mokrá-Horákov  v rámci  své  pracovní  doby  
následující kroužky: logopedie, zdravé pískání, keramiku a angličtinu.

Spolupráce školy s rodiči a dalšími subjekty
O činnosti školy jsou rodiče a širší veřejnost informováni prostřednictvím nástěnek, obecních  
vývěsek, www stránek a také obecního Zpravodaje. 
Školka organizuje celou řadu akcí, na kterých se podílejí i rodiče dětí, a spolupracuje také se  
zdejší  základní  školou,  obecní  knihovnou  i  základní  uměleckou  školou.  Ani  v uplynulém 
školním  roce  nechyběla  v programu  školky  celá  řada  zajímavých  akcí  (např.  návštěvy  
divadelních představení, karneval, drakiáda, besídky, Den čertů a čertic, vánoční 
a  velikonoční  dílny,  spaní  v MŠ,  otevírání  školní  zahrady,  které  bylo  spojeno  s úklidem 
zahrady a opékáním špekáčků…)
Do MŠ pravidelně dochází logopedická asistentka a také kontakty s centrem volného času 
Fantázia jsou již několik let velmi dobré a děti zde absolvují keramické dílny pod vedením  
zkušených lektorek. 
Pozn. Poprvé se objevilo předvánoční zpívání dětí z mateřinky u kapličky v Horákově. Akce  
se  konala  22.  prosince  za  účasti  cca  5  desítek  rodičů,  prarodičů,  popř.  dalších  občanů  
Horákova. Zasněžené prostranství před kaplí a její vyzdobený a nasvícený interiér navodily  
příjemnou vánoční atmosféru. 

Základní škola Mokrá
Ředitel – RNDr. Josef Palík
Školní  rok  2008/9  začal  poněkud  netradičně  –  na  staveništi.  Až  do  poloviny  října  byla  
plánováno zateplení celé budovy, výměna oken a vstupních dveří, takže vedení školy muselo  
při zahájení trochu improvizovat. Tentokrát se nezahajovalo před školou, ale ve třídách. Do  
prvních tříd nastoupilo 45 dětí, což je nejvíce za poslední tři roky!! Ve vyšším počtu prvňáčků  
se odráží i skutečnost, že pomalu, ale jistě začínají i  děti  z Hostěnic dávat přednost škole  
v Mokré, i když tradičně dojížděly do školy v Pozořicích. Jedním z faktorů, který tento trend 
vyvolal,  může  být  dobrá  dostupnost  díky  integrované  dopravě  a  také  značný  počet  nově  
přistěhovaných, kteří nemají onu tradiční vazbu na Pozořice. 

Den otevřených dveří

                                                                                                                                                 28



Den otevřených dveří v ZŠ Mokrá se konal 25. března a možnosti navštívit své ratolesti přímo  
ve vyučovací hodině využilo celkem 83 rodičů! 

Turnaje základních škol ve florbalu
Pořadatelem okrskového škola turnaje byla naše škola. Turnaje se sice zúčastnily je tři školy  
(ZŠ Mokrá, Gymnázium Šlapanice a ZŠ Pozořice), ale i tak vítězství v něm zajistilo naší škole  
postup  do  okresního  finále.  Naši  reprezentanti  se  probojovali  až  do  finále,  kde  bohužel  
prohráli se ZŠ Zastávka 2:0.

Školní ples
V sobotu  7.  března  se  v Kulturním  domě  v Horákově  konal  tradiční  školní  ples.  Letošní  
program byl opravdu bohatý (polonéza, country tance, standardní i latinskoamerické tance, 
a dokonce i ukázky ze světových muzikálů v podání sólisty Městského divadla v Brně paní 
Martiny Severové). Na úspěchu letošního plesu má podíl i řada sponzorů, kteří přispěli do  
bohaté tomboly.

Do školy po škole
Vedení ZŠ Mokrá dodrželo loňský slib a opětovně připravilo pro seniory z Mokré-Horákova 
příjemné odpoledne – blíže viz Klub důchodců v Horákově. 

Mezinárodní výzkum
30. března 2009 se naše škola společně se 150 dalšími školami v České republice účastnila  
mezinárodního  výzkumu,  který  organizovala  Mezinárodní  asociace  pro  vyhodnocování  
výsledků vzdělávání.  Cílem výzkumu je  provést  zhodnocení  znalostí,  dovedností  a  postojů  
v oblasti občanské nauky a výchovy k občanství u 14letých žáků nejen v ČR, ale i v desítkách 
dalších zemí celého světa. Výsledky by měly být využity pro návrh efektivnější výuky občanské  
výchovy a pro  začlenění výchovy k občanství do dalších předmětů. Všichni žáci 8. ročníku  
vyplňovali pod dohledem inspektorek Žákovský test, Žákovský dotazník a Evropský dotazník.  
Vyučující daného ročníku byli do výzkumu zapojeni formou internetových dotazníků.

Mokerská laťka
17. ročník Mokerské laťky se konal 15. a 16. dubna a účastnilo se ho celkem 83 žáků ze 16  
škol. Kategorii mladších žáků úplně ovládli naši žáci a vítěz Petr Janků vytvořil i nový rekord  
závodů ve své kategorii – 134 cm!!

Pohár rozhlasu 2009 
Ve dnech 12. a 14. května zdejší škola organizovala okrskové kolo Poháru rozhlasu, z něhož 
se podařilo do okresního kola postoupit mladším žákům a žákyním a starším žákům. 
Okresní kolo,  jehož organizací byli opět pověřeni učitelé a žáci naší školy, se konalo 20.  
května v Blansku a konkurence byla veliká. 
Nejlépe z našich si vedli starší žáci, kteří nakonec skončili druzí, když Marek Broďák byl mezi  
jednotlivci hodnocen jako první a Dan Raus jako třetí.
Mladší žáci obsadili šesté a mladší žákyně sedmé místo.

Stavební úpravy
Během letních prázdnin byla položena nová podlahová krytina na chodbě hlavní budovy školy  
a zároveň byl vytvořen bezbariérový vstup.

Základní umělecká škola v Mokré
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Několik poznámek k historii ZUŠ v Mokré
Od roku 1976 začala v Mokré fungovat pobočka ZUŠ Pozořice. Jako první zde působil pan  
učitel Vojtěch Mojžíš, kterého později vystřídal pan učitel Pavel Hamřík. V té době fungovala  
pobočka v prostorách ZŠ Mokrá a vyučovalo se zde jen hudbě a zpěvu. Od roku 1987 dostala  
ZUŠ Pozořice k dispozici část budovy bývalé školy v Mokré, a tak se výuka mohla rozšířit  
ještě o taneční a výtvarný obor. V současnosti vyučuje na pobočce v Mokré 5 vyučujících,  
kteří se věnují dětem z Mokré-Horákova a z Velatic. 
Téměř čtvrtstoletí  byl ředitelem ZUŠ Pozořice pan Jan Florian,  který ke konci roku 2008  
odešel do důchodu, a novou ředitelkou se stala paní Hana Salvová.

Z činnosti ZUŠ Mokrá
Počátkem roku se v Modřicích  konalo okresní  kolo soutěže v komorním a sólovém zpěvu.  
Mokrou reprezentoval 1 chlapec a 4 děvčata. Jirka Brzobohatý vybojoval 3. místo a děvčata  
obdržela  čestná  uznání.  Komorní  trio  ve  složení:  Erika  Biskupová,  Anna  Brzobohatá  a  
Kristýna Kousalíková také získalo 3. místo. Koncem února se v Oslavanech konala soutěž ve  
hře na příčnou flétnu a Aneta Haberlová z naší ZUŠ obsadila ve své kategorii 3. místo. 
Koncem  května  vystoupili  žáci  z Mokré  na  Jarním  koncertu  a  letošní  absolventi  se  pak  
představili na Absolventském koncertu hudebního oboru v Pozořicích. Na červen pak vedení  
školy naplánovalo Absolventský vystoupení tanečního oboru taktéž v Pozořicích. 
Koncem kalendářního roku nechybělo v programu zdejší ZUŠ mikulášské vystoupení v Senior  
klubu Mokrá a Vánoční koncert pro rodiče, prarodiče a další zájemce z řad občanů. 

Hudební škola Výuka umění
Ředitel školy – Radek Meluzín
Škola už fungovala 8. rokem a opět nabízela výuku v 16 hudebních oborech v brněnském
i vyškovském regionu. Zájemci mohli využít nabídky výuky přes internet, popř. výuky přímo ve  
zdejší mateřské škole v dopoledních hodinách, což jistě někteří rodiče vítají.

Zdravotnictví, DPS
Zdravotní péče v rámci naší obce je již delší dobu stabilizovaná, personální obsazení  
jednotlivých ordinací zůstává stejné. Také výdejna léků funguje od podzimu 1998 bez  
problémů a je hojně využívána jak občany Mokré a Horákova, tak občany z Velatic, kteří  
spadají do stejného lékařského obvodu.
Dům s pečovatelskou službou fungoval v Horákově již devátým rokem.

6. Kap. Počasí

Leden
Vstup do nového roku byl sice oblačný, ale zhruba první polovinu ledna se ještě noční denní  
teploty  udržovaly  pod bodem mrazu,  takže  ledová  plocha na hřišti  pod orákovem mohla  
sloužit svému účelu. Asi tři dny po Novém roce nasnězilo. Ve druhé lednové půlce se poněkud  
oteplilo,  takže  ranní  teploty  ještě  občas sklouzly  pod bod mrazu,  ovšem ty  odpolední  jen  
výjimečně a převažovalo zataženo.

Únor
Únor se nesl spíše ve znamení denních mírně plusových hodnot na teploměru, ty noční se  
pohybovaly něco málo pod bodem mrazu. V každém z únorových týdnů nasněžilo, takže kolem  
20. února ležela v Mokré-Horákově a jeho okolí cca 20 – 30cm sněhová pokrývka 
a odvážlivci se mohli do okolí vydat na běžkách.

                                                                                                                                                 30



Březen
V březnu  se  sluníčko  ještě  moc  neukázalo  a  v  poslední  dekádě  přišly  i  nějaké  sněhové  
přeháňky, ale teploty už měly jen kladné hodnoty. Např. 28. 3. teploměr ukazoval téměř 18°  
C.

Duben
V dubnu převažovalo jasno a velmi teplo. Po celý duben teploty neklesly pod 10°C a např. 10.  
4. už ráno teploměr ukazoval 23°C , a odpoledně dokonce 26,5°C!

Květen
Stejně  jako  ve  dvou  předcházejících  letech  převažovalo  v  květnu  polojasno  s  poměrně  
vysokými teplotami (např. 26. 5. až 30°C). Ranní mrazíky nás ani tentokrát nepotrápily.

Červen
Teplotně byl červen srovnatelný s květnem, převažovalo polojasno.

Červenec
Důsledkem vysokých červencových teplot (max. 33°C) byly občasné bouřky.

Srpen
V srpnu převažovalo polojasno a nejvyšší teploty ve všech dekádách vystupovaly až ke 33°C.

Září
I zářijové počasí si zachovalo velmi příjemný ráz (maxima až 30°C).

Říjen
Oproti  polojasné  a  teplotně  příjemné první  říjnové  dekádě  převažovalo  ve  zbytku  měsíce  
zataženo a tomu také odpovídaly celkově nižší teploty.

Listopad
První  mrazíky  se  přihlásily  hned  se  začátkem  listopadu  a  přinesly  s  sebou  i  sněžení.  
Chladnější  první  dekádu vystřídal  o  něco  teplejší  zbytek  měsíce,  bez  mrazu,  s  plusovými  
hodnotami.

Prosinec
Až do poloviny prosince bylo zataženo, popř. s deštěm. Teprve kolem 20. se vyjasnilo, což  
zároveň  znamenalo  velké  ochlazení.  Rtuť  teploměru  sjela  hluboko  pod  bod  mrazu,  takže  
některé vodní plochy v okolí posloužily krátce jako přírodní kluziště. Ovšem ochlazení nemělo  
dlouhého trvání a Vánoce byly opět na blátě a obloha zatažená.

7. Kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2009: celkem 18 dětí (Mokrá – 11, Horákov – 7)
Počet přistěhovaných občanů: celkem 55 (Mokrá – 32, Horákov – 23)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 63 (Mokrá – 50, Horákov – 13)
Počet zemřelých: celkem 19 (Mokrá – 15, Horákov – 4)
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákova se pohybuje kolem 2 700.

Pozn Za posledních deset let (od roku 2000) se počet obyvatel  mírně zvýšil. K největšímu  
navýšení počtu obyvatel naší obce došlo v letech 2002 (40 občanů), 2004 (30) a 2005 (50!). V  
posledních třech letech dochází ke stagnaci, popř. mírnému poklesu (např. za rok 2009 je to  
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cca o 9 občanů). Zajímavý je i trend posledních dvou let, kdy počet obyvatel Mokré stagnuje,  
popř. mírně klesá (v roce 2009 o 32 občanů), zatímco počet obyvatel Horákova se tomtéž  
roce zvýšil o 13!

Nejstarší občané v roce 2009
Mokrá: nejstarší muž – pan Gustav Sadloň, 1920, Mokrá

nejstarší žena – paní Bernardina Brzobohatá, 1913, Mokrá 91
Horákov: nejstarší muž - pan František Ruibar, 1923, Horákov 9

nejstarší žena - paní Josefa Čalkovská, 1919, Horákov 33 
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